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Výstupy z jednání Krizového štábu NS
Vánoce podle faráře P. Martina Janaty
Mistryní České republiky v patnácti letech
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Nové a starší akce v Novém Strašecí
září 2020
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(foto Ivana Rezková)
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Od dětství a poměrně dlouho i v dospělosti mě 

při prvních stříbrných kouličkách ve výlohách za-

plavila vlna obrovského těšení na Vánoce. Svíral 

se mi žaludek a dech se krátil. Bohužel to vždycky 

naráz pominulo ve chvíli, kdy jsme všichni stáli 

o Štědrém večeru u rozsvíceného stromku. Teh-

dy mnou projelo: „A zase až za rok!“ Měla jsem 

samozřejmě radost z dárků a sváteční nálady, ale 

to krásné svírání bylo najednou až bolestně pryč. 

Časem se kamsi i ono vytratilo a teď jsem už jen 

ráda, když se všichni sejdeme.

Přesto Vánoce nade vše miluju. Nevadí mi spous-

ta lidí v ulicích ani v obchodech, s chutí poslou-

chám tisíckrát omleté koledy, zhluboka nasávám 

vůni jehličí u prodejců stromků. Zjihle se usmívám 

na vánoční výzdobu všude kolem, pro mě čím víc 

světýlek tím líp. 

Že je to všechno zlato, stříbro a barevné žárovky 

kýč? No a co? Podle mého to k Vánocům patří. Pár-

krát jsem doma prosadila ozdobení stromku pouze 

jablíčky, dřevěnými koníky, perníčky a papírovými 

řetězy, jakože postaru, ale neuspěla jsem. Vrátili jsme 

se k blýskavým ozdobám, líbí se nám to právě tak. 

Většina rodin má zaběhané zvyklosti, které přesně 

dodržuje, protože bez nich by to o Vánocích prostě 

nešlo. Děti je každoročně vyžadují a důležitě připo-

mínají. Dospívající trochu ohrnují nos, aby si na ně 

v dospělosti zase vzpomněli a zavedli je ve vlastních 

rodinách. 

Jaké to je o Vánocích u nich doma, se ochotně po-

dělily mé spolupracovnice Tereza Charvátová a Ivana 

Rezková s dcerkou Lucinkou. Ve foyeru NKC právě 

ležela hromada chvojí, ze kterého tvořily výzdobu 

na veřejná místa ve městě, takže téma bylo nasna-

dě. O podobný příspěvek jsem požádala i v knihovně 

a bylo mi laskavě vyhověno.

Jak je to s vánočními svátky podle křesťanů 

se dozvíte z rozhovoru s farářem strašecké farnosti 

P. Martinem Janatou. Ne každý ví, proč se slaví prá-

vě tak a ne jinak.

Současná pohnutá doba mě zavedla do domova 

se zvláštním režimem Alma Mater. Je to uzavřený 

svět, do kterého zpravidla nahlédneme až tehdy, 

když ho potřebujeme. Zaujala mě a povznesla na du-

chu vlídnost a nekonečná empatie čišící ze zástupky-

ně ředitelky zařízení Evy Benešové. Více si přečtěte 

v rubrice Téma.

Radosti i trable zdejšího dlouholetého soukromé-

ho nakladatele a vydavatele Jiřího Červenky najdete 

v Kultuře. Z rozhovoru je cítit pevné pouto k regionu 

a jeho obyvatelům, ke knihám a vlastnímu psaní.

V tomto měsíčníku nehledejte oblíbený Tip na vý-

let. Není tu. Místo něj otiskujeme poměrně rozsáhlou 

zpověď jeho autora Vladimíra Kozla. Vyznává se z lás-

ky k cestování a obdivu ke krásám naší vlasti.

Ve Sportu se zkuste zastavit u rozhovoru s ambici-

ózní sportovkyní Natálií Gengelovou. 

Je tak mladá a už získala titul mistryně ČR. 

Svět jí leží u nohou…

Děkujeme všem pravidelným i občasným přispěva-

telům za texty do měsíčníku, které během roku plodí 

mnohdy v časové tísni. Oni jsou páteří časopisu.

Přejeme nejen našim čtenářům co nejkrásněji pro-

žité svátky a zdraví, spokojenost, trpělivost a lásku 

v dalším roce.

Lída Fafl íková
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Vážení spoluobčané
Aktuální epidemiologická situace v České repub-

lice ani v našem městě není příznivá a koronavirus 

se šíří stále rychleji. Denní statistiky pozitivně tes-

tovaných v Novém Strašecí se postupně zvyšují.

Pokud se nezačneme podle toho chovat a nepři-

jmeme všichni preventivní opatření, tak počty nám 

dál porostou. Neznamená to, že se máme bát. Ale 

je potřeba, aby všichni věděli, že situace je váž-

ná. Všichni bychom si měli uvědomit, že nežijeme 

v normální době. V tuto chvíli závisí další vývoj epi-

demie na zodpovědném přístupu každého z nás.

Proto je důležité dodržovat základní pravidlo 3R: 

ruce, roušky, rozestupy. Nikdy toto pravidlo nebylo 

důležitější, než je právě nyní.

Vzhledem k tomu, že nejčastější cestou nákazy 

COVID-19 je stále přenos pomocí kapének, je no-

šení roušek ve všech vnitřních prostorách klíčové. 

Kapénky se usazují na plochách a na rukou, pro-

to je třeba dezinfi kovat sebe i předměty, kterých 

se dotýkáme. Důležitá je dezinfekce rukou před 

jídlem a pitím. Omezit bychom měli účast na hro-

madných akcích. Dodržování odstupu je klíčové. 

Není to o strachu z epidemie, ale o zodpovědném 

a rozumném přístupu k nastaveným opatřením.

Jsme v denním kontaktu s hygienou, s řediteli 

domovů seniorů, s ředitelem MŠ a ZŠ, ale také 

s místními hasiči a městskou policií. Ze všech 

stran jdou stejné zprávy. Počty nakažených rostou. 

Koronavirus může mít lehký průběh, ale stejně tak 

vás může upoutat na lůžko nebo hůře – k plicnímu 

ventilátoru. Onemocnět může kdokoliv a nejzrani-

telnější skupinou jsou naši prarodiče a rodiče.

Společně můžeme rostoucí trend epidemie zpo-

malit a její šíření snížit.

Prosím, buďme k sobě ohleduplní, dodržujme 

opatření. Přestaňme se navzájem očerňovat, šířit 

nepodložené informace.

Pokud můžeme, zůstaňme doma. Pomáhejme 

těm, kteří to potřebují a jsou nákazou nejvíc ohro-

žení. Hádky, nadávky a obviňování teď ničemu 

a nikomu nepomohou.

Karel Filip

Dvě smlouvy o dílo
Rada města schválila na základě výběrového ří-

zení dvě smlouvy o dílo. 

Se společností DOMISTAV CZ, a. s. Praha na sta-

vební úpravy smuteční obřadní síně v Novém Stra-

šecí za cenu 3 465 732 Kč bez DPH. 

A dále se společností Stavby a demolice, s. r. o. Hra-

dec Králové na stavbu veřejných WC na Komenského 

Informace z 49. zasedání rady města dne 19. října
náměstí 191 za cenu 3 321 292 Kč bez DPH. 

V letošním roce by stavební fi rmy rády stihly ale-

spoň položení sítí u smuteční síně a stavbu zákla-

dové desky u nových WC.

Cena za připojení
Rada města stanovila cenu za připojení k odběru 

elektrického proudu prostřednictvím zásuvkových 

pilířů na Komenského náměstí a vnějších zásuvek 

na budově MěÚ ve výši 50 Kč/hod. Netýká se to 

případů, kdy cena za připojení je součástí nájem-

ného u akcí pořádaných městem.

Cena je stanovena odhadem při zohlednění ná-

kladů města na instalaci čtyř sloupků, které v roce 

2019 představovaly 330 tisíc korun.

Jiří Tláskal

Rozpočtová změna
Rada města se v prvním čtení zabývala návrhem 

rozpočtu města na rok 2021. Přijala také rozpoč-

tovou změnu spočívající v posílení výdajů na pa-

ragrafu Péče o vzhled obcí a veřejnou zeleň, kde 

se předpokládá do konce roku větší čerpání o cca 

400 tisíc korun.

Měřič rychlosti u polikliniky
Rada města odsouhlasila zakoupení radarového 

měřiče rychlosti, který by se instaloval před pře-

Informace z 50. zasedání rady města dne 2. listopadu
chod u polikliniky od společnosti EMPESORT, s. r. o. 

za cenu 74 431 Kč.

Nový ceník v BIOS
Rada města schválila upravený ceník užívání 

sportovní haly BIOS s platností od 1. listopadu 

t. r. Ceník otiskujeme a připomínáme, že se kro-

mě jiného nově ruší permanentky na 30 vstupů 

pro velkou tělocvičnu. V platnosti budou jen per-

manentky na 10 vstupů. Permanentky je možné 

využít jen v rámci vybraného časového období, 

tzn. letní nebo zimní provoz. Např. permanentku 

zakoupenou za ceny dle letního ceníku není mož-

né využít v rámci zimního provozu. Permanentky 

mohou využít jen ti, kteří nebudou mít městem 

přidělenou již jinou slevu.

Jiří Tláskal

Zápisy z jednání rady města a zastupitelstva 
města – upravené ve smyslu zákona o ochraně 
osobních údajů – jsou k dispozici na webových-
stránkách města: www.novestraseci.cz.      (red)

Nové veřejné WC
Město Nové Strašecí se v rámci zlepšování podmí-

nek pro občany i návštěvníky města rozhodlo vybu-

dovat nové veřejné toalety, které nahradí ty stávající 

v části objektu č. p. 191 na Komenského náměstí.

Po posouzení několika možných variant bylo roz-

hodnuto nové veřejné toalety vybudovat ve dvorní 

části domu č. p. 191, místo objektů kůlen a dílny, 

které byly odstraněny.

Přízemní hmota objektu má jednoduchou formu 

kvádru s plochou, ozeleněnou střechou. Na fasá-

dě bude proveden kontaktní zateplovací systém 

s tenkovrstvou stěrkou ve světle šedém odstínu. 

Okenní otvory tvoří úzký horizontální pás propo-

jený meziokenními pilířky obloženými laťovým 

obkladem ze sibiřského modřínu. Rámy a dveřní 

křídla jsou kontrastně k omítce v antracitovém 

odstínu. Denní světlo bude zajištěno světlovody 

ve střeše.

Celý dvorek bude nově zadlážděn nepravidelně 

kladenou kamennou dlažbou.

Přístup k toaletám zachovává současné provoz-

ní uspořádání. Průjezd je společným prostorem 

zpřístupňujícím dvůr, bude nově vydlážděn. Vstup 

do WC je v levé části dvora tak, aby veřejnost co 

nejméně rušila zbývající část dvora, která je oddě-

lena zídkou a brankou. 

Polosoukromá část dvorku bude sloužit nájemní-

kům jako dosud. Vstup do veřejných WC je kryt 

markýzou vykonzolovanou z fasády. Společná 

vstupní předsíň tvoří fi ltr se vstupy do jednotlivých Vizualizace nového WC (foto archiv Pavel Friebert)

(Článek je z 30. října, kdy měl pan starosta potřebu ho napsat. V současnosti je realita jiná, mnohem lepší. 
Otisknuto pro připomenutí posloupnosti ve vývoji situace i jako ukázka přístupu vedení města k občanům. -lf-)
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částí toalet. Ve střední části je umístěno WC pro 

imobilní, po stranách jsou umývárny a WC pro 

muže a pro ženy.

Na projektu úzce spolupracoval městský architekt 

Ing. arch. Viktor Tuček. 

V uplynulých dnech byl ukončen výběr zhotovi-

tele stavby. 

Nejvýhodnější nabídku ve veřejné soutěži podala 

spol. Stavby a demolice, s. r. o., Hradec Králové, 

s nabídkovou cenou 4,02 mil. korun. Pokud to 

klimatické podmínky dovolí, stavba bude zaháje-

na ještě v letošním roce.

Její dokončení město předpokládá v červnu příští-

ho roku.

Karel Filip

Pavel Friebert

Se 100 pozitivními případy (včera 116) jsme při-

praveni prorazit další kulatou metu. Za včerejšek +3 

nové případy dle aktualizací ÚZIS z dnešního rána.

V procentech pozitivních občanů jsme tím pá-

dem klesli na 1.80 %, když včera bylo 2.08 %.

V nárůstu nakažených za posledních 7 dní počí-

taných na 100 000 obyvatel jsme zase mírně klesli 

na 951, když včera bylo 987.

V celostátním žebříčku obcí s největší mírou po-

zitivity nám aktuálně patří 1773. místo.

Oproti včerejšku (1395) jsme se dalším posunu-

tím o 378 příček zlepšili.

Jak si vedeme 
proti ostatním vybraným obcím?
NS vs Praha, Kladno, Rakovník, Slaný – relativní 

klid, Rakovník vede, NS těsně za ním. Slaný mírný 

ohyb trendu nahoru, uvidíme, jak se to vyvine.

NS vs přilehlé obce – Řevničov vede sousedský 

peloton a trenduje vzhůru.

Strašecí na druhé pozici. Ostatní oscilují přírůst-

ky kolem nuly nebo nízkých jednocifer.

NS vs 5–6 tis. města v kraji – vede Rudná, Votice 

a Unhošť dobyly druhou a třetí pozici. NS se pro-

padlo na čtvrté místo.

Všude přírůstky vesměs nízké, uvidíme, co přine-

se zítřejší den.

Celostátní BiC žebříček vede nyní malá obec Zběšič-

ky (u Tábora) s 15 % pozitivních případů. Zavidov je 

teď na 2. místě (13 %), Bdín na 7. místě (9 %) a Přeru-

benice na 10. místě s 9 % pozitivních případů.

Zápis z krizového štábu 9. listopadu
Ve čtvrtek byli posláni na testy dva zaměstnanci 

MěÚ. U jednoho z nich byly testy pozitivní, u dru-

hého negativní. Než nám hygiena pošle nějaké re-

sumé, zůstanou zatím doma pracovníci, kteří mají 

kanceláře v II. patře.

Výstup z jednání Krizového štábu NS 9. a 11. listopadu
Otevřená zůstává podatelna, pokladna, fi nanční 

a stavební odbor. Proběhla dezinfekce vnitřních pro-

stor úřadu. (Informoval jsem radní města telefonicky). 

Pozitivní případ zůstává 10 dní v domácí izolaci na ne-

mocenské. Musí uvést, s jakými lidmi jednal a ti lidé by 

měli mít respirátory, jinak by měli jít do karantény.

Domovy seniorů
Domov seniorů – Alma Mater – ani jeden nakažený.

Domov seniorů, Alzheimercentrum Pohoda – 

celkem otestováno 210 lidí (zaměstnanci i klien-

ti). Negativních celkem 45, ostatní byli pozitivní. 

V pátek již mezi uzdravené přibyla jedna vlna, dal-

ší přibude 13. listopadu (info od paní Jůnové)

Informace městské policie, školy
Městská policie – pravidelná kontrola nošení 

roušek, problémy jsou spíše v rodinném soužití, 

lidi si lezou na nervy.

Mateřské školy – Mateřská škola Zahradní nyní uza-

vřena. Nakažena jedna učitelka, ostatní školky jedou.

Školní jídelna – jedna kuchařka pozitivní – zjištěno před 

prázdninami, proto dnes nejsou ostatní v karanténě.

Zasedání krizového štábu
středa 11. listopadu v 9.00 přes počítače
Posílám data z KHS (13.11) – informace z dneš-

ního dne bohužel ještě nemám. Ale určitě klesáme 

dolů a v tuhle chvíli se nám vzdalují i nelichotivé 

stupně vítězů. (pátek třináctého nebyl pro nás ho-

rorovým dnem, naopak).

Ke snižujícím číslům tentokráte přispěly i špičko-

vé výkony obou Domovů seniorů.

– Domov seniorů, Alzheimer centrum Pohoda – 

testování zaměstnanců a klientů, které bylo prová-

děno minulý týden, dopadlo podle paní ředitelky 

skvěle – 0 pozitivních případů.

– DS Alma Mater – podle pana Havlíka všechny 

testy dopadly skvěle – 0 pozitivních případů

– Městský úřad – 1 případ zaměstnance stále trvá

Základní škola – Dne 18. 11. nastupují žáci prv-

ních a druhých ročníků. Vyučování i pro žáky bude 

probíhat v rouškách podle rozvrhu. 

Školní jídelna bude otevřena pouze pro žáky prv-

ních a druhých tříd. Ostatní žáci 3.–9. tříd se mo-

hou stravovat pouze přes okénko do jídlonosičů. 

Družina od 18.  listopadu pojede ranní i odpo-

lední. Odpolední družina bude mít osm oddělení 

– je osm prvních a druhých ročníků. Jak půjdou 

další ročníky, zatím není rozhodnuto.

Domluva – jakmile se objeví informace na webu 

školy, dají nám vědět a my tyto informace předá-

me na náš web.

– Mateřské školy – od dnešního dne opět jede 

i MŠ Zahradní, která byla zavřená.

Všechny 4 MŠ máme tedy v provozu. Od středy 

se očekává i nárůst žáků v těchto školách, protože 

půjdou první a druhé ročníky.

– Městská policie – prováděné kontroly restau-

rací – upozornění dětem v sídlištích – děti jsou 

posílány domů pro roušky.

Informace z 11. listopadu
Pozitivní případ na Odboru investic.

Informuji po konzultaci s Krajskou hygienickou 

správou, pokud nás nekontaktovala Okresní hygie-

na, tak se na nás karanténa nevztahuje.

Záleží to na tom, koho pozitivně testovaná oso-

ba uvede, že s ním byla v kontaktu. Záleží na čase, 

jestli měly obě osoby roušky apod.

V tuhle chvíli tedy pracuje Odbor investic a celé 

druhé patro v omezeném režimu (střídání dopo-

ledních a odpoledních služeb).

Karel Filip

(redakčně upraveno)

S 41 pozitivními případy (včera 70) jsme se rov-

nou přiblížili na dohled přistávací plochy.

Za včerejšek +0 dle aktualizací ÚZIS z dnešní-

ho rána. Když to takhle udržíme, možná budeme 

za chvíli vysouvat podvozek.

Ale pozor! V domovech seniorů ještě nemáme vyhráno!

V procentu pozitivních občanů jsme zřetelně 

klesli na 0.74 %, když včera bylo 1.26 %.

V nárůstu nakažených za posledních 7 dní pře-

počítaném na 100 000 obyvatel jsme teď na 251, 

když včera bylo 305.

Výstup z jednání Krizového štábu 18. listopadu
V celostátním BiC žebříčku obcí s největší mírou 

pozitivity nám aktuálně patří 3781. místo. Oproti 

včerejšku (2258.) jsme se posunutím o 1523 příček 

skokově zlepšili a jsme v té lepší půlce pelotonu.

Jak si vedeme proti ostatním vybraným obcím?
Vede Rakovník, druhé Slaný, pak Strašecí, které 

má teď shodně jako Praha 0.74 %.. Lány (Kladno) 

1.16 % jsou první, druhý Řevničov 1.12 %, třetí je 

Rynholec 0.8 %. My jsme až čtvrtí. Rudná má mo-

mentálně 1.65 % pozitivních občanů, Votice 1.16 %, 

Odolena Voda 1.03 %, Kosmonosy 1.03 %.

Celostátní BiC žebříček vede obec Zběšičky 

s 14 % procenty pozitivních občanů. Na 2. příčce 

je obec Prodašice s 12 %. Z okresního přeboru už 

se nikdo do Top 30 žebříčku nevešel, což je taky 

velmi pozitivní zpráva.

Domovy seniorů
DS Pohoda – testování minulý týden (zde je teď 

1 nakažená osoba).

DS Alma Mater – dnes 1 nakažená zdravotní se-

stra a jeden pozitivní případ, bezpříznakový klient. 
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Alma Mater spolupracuje s ČVUT, dostanou prý dezin-

fekci zdarma a budou si prostory sami dezinfi kovat.

Info pro Martina Vondru – pokud by potřebovali 

pomoc od hasičů, buďte k dispozici.

Ostatní info
Městská policie – kontrola nařízení vlády ČR – 

počet lidí v obchodech

Penny – zajišťuje počet lidí v obchodě sekuriťák 

stojící u vchodu.

Lidl – to samé opatření – sekuriťák u vchodu

Coop náměstí – vypočteno na maximální počet 

osob 17 (tolik lidí v obchodě nikdy není), výjim-

kou je pátek.

Hasiči – ukončili dezinfekci vnitřních prostor 

v DS Pohoda. Do konce týdne bude probíhat dez-

infekce vnějších prostor. (zastávky, pošta atd.)

Úřad – pozitivně testovaný zaměstnanec dnes 

nastoupil znovu do zaměstnání.

Škola – návrat prvních a druhých ročníků do škol. 

(informace na www.zsnovestraseci.cz)

Karel Filip

(redakčně upraveno)

Město již vyhlásilo pravidla pro přidělování so-

ciálních bytů.

Za pomoci dotace z Integrovaného regionálního 

operačního programu EU provedlo stavební úpra-

vy v domě č. p. 550 v Dukelské ulici (Okresní dům), 

kde dnes disponuje s devíti sociálními byty. Žada-

telé, kteří patří do cílové skupiny a splňují další 

podmínky, mohou podávat své žádosti. K tomu 

připravený formulář, pravidla a další informace 

jsou k dispozici na webových stránkách města 

(www.novestraseci.cz/radnice/socialni-byty/).

Formulář žádosti je též k dispozici v podatelně 

úřadu. Doporučujeme případným zájemcům o so-

ciální byt, aby si pečivě přečetli pravidla. Nestačí 

totiž být pouze v následující tzv. cílové skupině.

Žádosti o sociální byty
Cílové skupiny:
• muži a ženy v azylovém domě, • matky nebo otcové 

s dětmi v Azylovém domě, • osoby po opuštění dětské 

instituce či pěstounské péče, • osoby před opuštěním 

zdravotnického zařízení, • muži a ženy v seniorském 

věku, • osoby v domě Na půl cesty, • úplné rodiny 

v Azylovém domě, • osoby bez přístřeší po vystěhová-

ní z bytu, • osoby v nízkoprahové noclehárně, • osoby 

přechodně bydlící u příbuzných nebo přátel (nemají 

jinou možnost bydlení), • osoby, které dostaly výpověď 

z nájemního bytu, • invalidé dlouhodobě ubytovaní 

v Azylovém domě, • osoby spící venku (např. ulice, 

pod mostem, nádraží, letiště, veřejné dopravní pro-

středky, kanály, jeskyně, odstavené vagony, stany, gará-

že, prádelny, sklepy a půdy domů, vraky aut), • osoby 

sezónně užívající k přenocování prostory zařízení bez 

lůžek, • osoby ve veřejné komerční ubytovně (nemají 

jinou možnost bydlení), • žadatelé o azyl v azylových 

zařízeních, • osoby po opuštění věznice, • osoby byd-

lící v bytě bez právního důvodu, • osoby v nezákonně 

obsazené budově, • osoby na nezákonně obsazeném 

pozemku (zahrádkářské kolonie, zemnice), • osoby 

žijící v mobilním obydlí, např. maringotka, karavan, 

hausbót (nemají jinou možnost bydlení), • osoby žijící 

v budově, která není určena k bydlení, např. osoby ži-

jící na pracovišti, v zahradních chatkách se souhlasem 

majitele, • osoby žijící v provizorních stavbách nebo 

v budovách bez kolaudace pro účely bydlení, • osoby 

žijící v nevhodném objektu, obydlí se stalo nezpůsobi-

lým k obývání (dříve mohlo být obyvatelné). 

Jiří Tláskal

Projekt řeší rekonstrukci stávající hasičské zbroj-

nice části objektu č. p. 189 v Palackého ulici a pří-

Rekonstrukce hasičské zbrojnice
stavbu na přilehlém pozemku. Přístavba bude mít 

samostatný vstup z Palackého ulice a bude obsa-

hovat v přízemí garáž, šatnu a sociální zázemí. 

Ve 2. NP pak zasedací místnost, kuchyňku a WC. 

Z kuchyňky pak přístupnou terasu.

V rekonstruovaných prostorách budou nově vy-

budovány podlahy (v garážích stěrky odolné proti 

účinkům solí a ropných látek), omítky a v prostorách 

mimo garáže sádrokartonové podhledy. Dále bude 

nově provedena elektroinstalace a otopná soustava.

Do nabídkového řízení o provedení stavby se při-

hlásilo dvanáct uchazečů.

Nejvýhodnější se stala nabídka uchazeče 

ACG-Real, s. r. o. Praha 3, s nabídkovou cenou 

10 209 121 Kč.

Celkovou částku na rekonstrukci tvoří tyto příspěvky:

– Fond Zábrany škod –  4 500 000 Kč

– Středočeský kraj –  3 000 000 Kč

– město Nové Strašecí –  2 710 000 Kč

Realizace bude probíhat za částečného provozu, 

kdy hasičskému sboru bude k dispozici alespoň 

jedna garáž pro zásahový automobil.

Práce budou dokončeny do jednoho roku od pře-

dání staveniště.              Karel Filip

(foto vizualizace)

VELKÁ HALA
Fotbal, fl orbal, volejbal, nohejbal, basketbal 

     450 Kč/1 hod. 
permanentka na 10 hodin (platná 3 měsíce 
ode dne vydání)   4 000 Kč 
zapůjčení mantinelů na fl orbal    100 Kč  
Individuální sporty pro 4 a méně osob (badminton, 
mažoretkový sport)    200 Kč/1 hod.
permanentka na 10 hodin (platná 3 měsíce 
ode dne vydání)  1 800 Kč
zapůjčení badmintonové rakety       30 Kč
zapůjčení košíčku        20 Kč

POSILOVNA
jednorázové vstupné      50 Kč/1 hod.
permanentka 10 hodin (platná 3 měsíce 

Ceník areálu sportovního centra BIOS Nové Strašecí 
platný od 1. 11. 2020 do 31. 3. 2021

ode dne vydání)     450 Kč 
permanentka 30 vstupů (platná 1 rok 
ode dne vydání)  1 200 Kč
rezervace celé posilovny     300 Kč/1 hod.

STOLNÍ TENIS
Pronájem stolu       50 Kč/1 hod.
permanentka 10 hodin (platná 3 měsíce 
ode dne vydání)      450 Kč
permanentka 30 hodin (platná 1 rok 
ode dne vydání)  1 200 Kč 
zapůjčení pálky       30 Kč
zapůjčení míčku       20 Kč

VENKOVNÍ AREÁL
Hřiště antuka  200 Kč/1 hod.
Hřiště na plážový volejbal 200 Kč/1 hod.

Petanque  50 Kč/1 hod.
Kuželky   50 Kč/1 hod.

U pronájmu venkovního areálu je vyžadována 
platba předem. Permanentka je určena těm, kteří 
nemají radou města schválené individuální ceny.

Dětské sportovní oddíly (do 18 let) mohou vyu-
žívat sportovní halu zdarma.

V případě zrušení rezervace v době kratší než sedm 
kalendářních dnů se účtuje poplatek ve výši 50 % 
z ceníkové ceny. Opatření se týká také dětských spor-
tovních oddílů.

Kontakt: tel: 311 242 460, 
e-mail: msz@novestraseci.cz
Hala Bios, Husova 1146, 271 01 Nové Strašecí
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V letošním roce umístilo město ve spolupráci 

s Rakovnickým ornitologickým spolkem Fénix dva-

cet ptačích budek za účelem ochrany volně žijících 

ptáků. Již dříve spolupracovalo na rozmístění bu-

dek v lesoparku na Šibeničním vrchu.

V letošním roce inicioval ROS záměr umístit hnízd-

ní budky pro drobné pěvce na území obcí, městysů 

a měst Rakovnicka. Nové domovy na Strašecku nalez-

nou opeřenci v parku u kaple sv. Izidora, na parkovišti 

Město se stará o místní opeřence
u sokolovny, náměstí 5. května, na Paloučku a v le-

soparku na Šibeničním vrchu.

V příštím roce bude instalováno dalších třicet 

kusů. Součástí spolupráce je i následná péče 

a kontrola budek členy ornitologického spolku 

v příštích letech.

Jednu budku dodala fi rma Nielsen, nachází 

se v parčíku Na Fortně.

Jan Vitner Instalace budky (foto Vladimír Kozel)

Dne 2. října po poledni se strážníci dostavili do místa 

bydliště místního staršího občana, a to na žádost jeho 

syna ve věci zákazu podomního prodeje. Starší pán 

strážníkům přišel otevřít a pozval je do domu. Po vstu-

pu do kuchyně se sesunul k zemi a v bezvědomí zůstal 

ležet na podlaze. Strážníci okamžitě telefonicky vyro-

zuměli RZS. Mezitím došlo ke ztrátě životních funkcí. 

Okamžitě byla zahájena resuscitace s využitím defi b-

rilátoru. Životní funkce se podařilo obnovit a střídavě 

je udržovat až do příjezdu RZS na místo. Zdravotníci 

RZS pacienta převzali k provedení dalšího ošetření. 

Následovalo vyrozumění syna o situaci staršího muže 

a PČR, která si událost po příjezdu na místo převzala. 

Po opakované resuscitaci prováděné zdravotníky 

RZS se bohužel nepodařilo pána zachránit. 

Upřímnou soustrast rodině.

Dne 4. října před polednem požádala místní ob-

čanka strážníky o odvoz do Slaného, kde má v ne-

mocnici manžela. Děti dle jejího sdělení neměly čas ji 

odvézt a ona ačkoli vlastní ŘP i vozidlo, se s ním bojí 

jet. Strážníci dámě vysvětlili, že jí rádi pomohou, ale 

jen v rámci jejich působnosti a možností. Paní bylo 

předáno tel. číslo na místní senior taxi.

Dne 4. října v odpoledních hodinách byla prove-

dena kontrola u odpadových kontejnerů v chatové 

kolonii Na Borech, kde mělo dle zjištění místního ob-

čana dojít k nelegálnímu odložení odpadu. Na místě 

zjištěno, že jde o desky ze starého nábytku. A byla po-

řízena fotodokumentace. Od místních strážníci zjisti-

li, že odpad zde byl vyložen z vysoké bílé a modré do-

dávky asi před čtyřmi dny. Šetření stále pokračuje.

Dne 6. října po půlnoci nalezla všímavá žena na uli-

ci J. Šotky na chodníku ležícího muže. Strážníci sta-

rého známého probrali a nabídli mu přivolání RZS. 

Unavený pán odmítl s tím, že je úplně v pořádku 

a nechal se tedy alespoň doprovodit domů.

Dne 6. října v odpoledních hodinách využil míst-

ní kamerový systém ředitel ZŠ pro zjištění indicií 

ohledně školní mládeže, která se měla pohybovat 

směrem od školní jídelny ke škole. Potřebné infor-

mace „Colombovi“ předány a další utajené kroky 

Dne 8. října v ranních hodinách pracovnice 

TS NS oznámila strážníků hazardéra, který leží 

v kontejneru na papír a kouří. Strážníci se v době 

oznámení zrovna nacházeli na kontrole v obci M. 

Žehrovice. Do NS vyjeli okamžitě, ale muž se již 

v kontejneru nenacházel a ani po prohlídce celého 

Z policejního deníku prostoru nebyl nalezen. Jeho totožnost byla zjiš-

těna později.

Dne 8. října navečer poctivá nálezkyně donesla 

na služebnu nalezenou peněženku s dalším obsa-

hem – platební karty, hotovost… Dle obsahu byl 

dohledán majitel i kontakt na něj. Peněženku si 

na služebně vyzvedl.

Dne 8. října navečer místním všímavým občanem 

oznámen odstavený hasičský vůz před kynologickým 

cvičištěm v Pecínově. Šetřením zjištěno, že vůz je vy-

baven refl exními prvky a na místě je z důvodu opravy 

cesty kolem cvičiště na Rudu.

Dne 10. října před polednem se kanálové víko 

v ul. Obětí Okupace rozhodlo změnit místo svého půso-

biště. Při přecházení vozovky nedávalo dostatečný pozor 

a nechalo se přejet vozidlem oznamovatelky. To nezůsta-

lo bez následků a došlo k poškození vozidla na levém 

zadním kole, bylo posunuto směrem k zadní části vozi-

dla. Řidička byla po pořízení fotodokumentace strážníky 

poučena o tom, že musí o škodní události informovat 

zákonné zástupce víka – vlastníka komunikace.

Dne 12. října v odpoledních hodinách strážníci na-

razili na špatně vyspaného řidiče v ul. Do Hlinišť, kte-

rý stál se svým vozem vlevo ve směru jízdy. Řidič vozi-

dla se strážníky komunikoval arogantně a po udělení 

přiměřené BPN mluvit nechtěl už vůbec. Vozidlo 

neměl nijak označené a uvnitř si v klídku svačil. BPN 

si odmítl převzít i podepsat a odmítal se dále bavit. 

Na místě pořízena fotodokumentace s následným 

oznámení příslušnému správnímu orgánu.

Dne 12. října navečer přijali strážníci oznámení 

z OD Lidl o záchytu zloděje. Strážníci okamžitě vyje-

li na místo, kde zjistili stav věci. Na místě byl příto-

men muž cizí statní národnosti, který byl následně 

ztotožněn. Ostraha OD Lidl ho zadržela při přeno-

su 2 ks plastových zálohových bas za pokladny. Ty 

chtěl následně do prodejny vrátit a za každou by 

dostal 100 Kč, celkem by byla tedy škoda 200 Kč. 

Strážníci muži uložili pokutu příkazem na místě.

Dne 14. října v brzkých ranních hodinách 

se strážníci proměnili v lovce pernaté zvěře, kon-

krétně labutě. Ta si usmyslela, že nejlépe jí bude 

v prostředku silnice u fy EUROMEDIA. Po několika 

marných pokusech oznamovatelů dostat labuť 

z vozovky (vyhrávala díky svým bojovým výpa-

dům), přišli na řadu nebojácní strážníci. Vzteklá 

labuť dostala klepeta a na zobák roušku a už si to 

mastila na přední sedačce služebního vozu k nej-

bližší vodní ploše, kde byla milostivá vypuštěna. 

Strážníci jí radostně zamávali.

Dne 16. října po poledni požádal operační důstoj-

ník IOS PČR Praha strážníky o prověření oznámení 

v ul. Do Hlinišť, kde se někdo dobývá do bytu. Stráž-

níci na místě zjistili, že se jedná o osobu známou, 

která se domáhá vstupu do bytu ke své bývalé ženě, 

kde má své osobní věci. Cestou PČR zjištěno, že muž 

nemá žádné právo vstupu do bytu bez souhlasu bý-

valé ženy. Ta mu pouze vydala batoh s věcmi a do-

vnitř ho nevpustila. Muž byl poté strážníky z místa 

vykázán. Stížnost na jednání strážníků na sebe nene-

chala dlouho čekat.

Dne 18. října před polednem se na služebnu dosta-

vil rozhořčený občan, kterému někdo na zaparkova-

né vozidlo v ul. Na Spravedlnosti na čelní sklo nalepil 

papír A4 s informací, že si má parkovat někde jinde 

(to ale strážníci nebyli). 

Strážníci kontaktovali obyvatele domu, u kterého vozi-

dlo stálo. Zde bylo zjištěno, že papír skutečně nalepil jeden 

z bydlících. Muži bylo vysvětleno, že se jedná o veřejnou 

komunikaci, která slouží všem řidičům a nelze omezovat 

ostatní účastníky silničního provozu při jejím užívání.

Dne 25. října v dopoledních hodinách vyslal ope-

rační důstojník IOS PČR Praha strážníky k pátrací akci 

po 3 ks těl, které by se měly nacházet u silnice směr 

Mšec. Pátrací akce strážníků skončila nalezením tří 

nebohých přejetých ušáků. 

Operační důstojník byl informován o místě nálezu 

a SÚS informoval sám.

V průběhu měsíce strážníci prováděli kontroly 

ohledně dodržování nařízení v souvislosti s CO-

VID-19. Při hezkém a slunečném počasí byly něko-

likrát spatřeny skupinky osob, porušující některá 

nařízení. Jakmile však někdo uviděl uniformu, sku-

pinky se rozskočily jak pytel blech. 

Přestože strážníci k takovým přestupkům přistu-

povali mírněji, např. domluvou,  museli uložit i ně-

kolik vyšších pokut.

Obce
Tento měsíc měli strážníci napilno i ve spádových 

obcích, několikrát vyjížděli na napadení, občanské 

soužití, nebo pokousání psem. 

Vícekráte také zasahovali u podnapilých, agresivních 

osob bez domova nebo před nástupem do výkonu 

trestu. Tyto osoby si rozhodně na roušky nehrály a vět-

šina incidentů skončila doprovodem do nemocnice.

Některé události byly v součinnosti s PČR.

Stanislav Jahelka
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V prostorné hale domova mě uvítala mladá žena 

v doprovodu své pětileté dcerky Izabely. Belinka 

v nadýchaných světle zelených šatičkách jako 

pro vílu si ukázněně kreslila v recepci a my jsme 

s maminkou měly klid na povídání. Působila mile, 

i když trochu odtažitě, plná energie a rozhodnosti. 

Obyvatele domova nazývá uživateli, nemá ráda 

názvy pacient nebo dokonce chovanec. Můj termín 

‚klient‘ celkem akceptovala. Ukázalo se, že určitá 

rezervovanost plyne z pocitu obecného nezájmu 

o jejich zařízení a obětavou práci v něm. Z rozho-

voru čišelo zaujetí, vnímavost a láska k babičkám 

a dědečkům bydlícím v Alma Mater a upřímná tou-

ha udělat jim život co nejsnesitelnější.

Eva Benešová má vystudovanou střední zdra-

votnickou školu, bakaláře ze sociálně pedagogic-

ké asistence a magisterský titul ze sociální práce 

a sociální politiky. V Alma Mater nastálo pracuje 

bez pár měsíců osm let. Právě tak dlouho je toto 

zařízení na světě.

Čím se odlišujete od zdejšího Domova seniorů?
Jsme úplně samostatná instituce, obecně prospěš-

ná společnost, navíc soukromá. Naším zřizovatelem 

není stát (město, kraj), ale soukromá osoba. Protože 

nejsme zařazení v síti poskytovatelů sociálních slu-

žeb, nejsme státem nijak dotovaní. Nemáme nárok 

na žádnou pravidelnou roční úhradu třeba na pro-

voz, klienty, mzdy, vzdělávací kurzy apod. Registraci 

Babičky a dědečkové v Alma Mater

samozřejmě máme, spadáme do sociálních služeb. 

Ale bez podpory státu.

Lze se do sítě poskytovatelů nějak zařadit?
Soukromé zařízení si musí samo zažádat. Vloni 

jsme to udělali, měli jsme podporu jak od města 

Nové Strašecí, tak od spádového Rakovníka, ale 

neuspěli jsme.

Z kraje mi napsali, že zařízení našeho typu je 

na jeho území dostatek, a proto žádost neschválili.

Paradoxní je, že záhy na to byl státem zřízen domov 

Pohoda při Domovu seniorů NS, který je obdobného 

zaměření. Samozřejmě se všemi možnostmi státních 

úhrad. Pro zájemce o umístění je navýšení kapacity 

určitě dobře, pro nás to ale byla rána pod pás.

Z čeho jste živi?
Z úhrad od uživatelů, od pojišťovny, ze sponzor-

ských darů, z dotačních peněz, pokud na ně dosáhne-

me. Prostě z toho, co jsme si sami schopni zajistit.

Jen pro přesnost. Řídké sponzorské dary jsou 

v řádech tisíců, rozhodně ne statisíců. Občas ně-

kde uspějeme s žádostí o dotaci. Například neda-

leký Rynholec vypsal před časem dotační výzvu, 

do které jsme se vešli a nějaké peníze dostali. 

Pořídili jsme hned mechanické koupací lůžko. To 

bylo super. A vloni jsme byli úspěšní v Rakovníku. 

Ze získané dotace jsme pro zaměstnance zafi nan-

covali kurz bazální stimulace (léčba dotykem).

To je dost náročné živobytí…
Zvlášť v téhle době. Musím ale uvést, že v nynější 

vlně nákazy nás stát zahrnul od samotného počátku 

do poskytování dotací obdobným zařízením, jako 

jsme my. Na jaře na nás totiž pozapomněli a ochran-

né pomůcky jsme dostali s třítýdenním zpožděním. 

Dosáhli jsme i na mimořádné odměny zdravotníkům 

a pracovníkům v sociálních službách.

Řekněte mi něco o vašem zřizovateli
Jsou to manželé Romana a Miroslav Havlíkovi 

ze Šluknova v severních Čechách, já bydlím v ne-

dalekém Rumburku.

Alma Mater sídlí v jejich strašecké nemovitosti, 

paní Havlíková je tu ředitelka. Jako zdravotní se-

stra se celý život o někoho starala, takže to tak 

vyplynulo.

Dojíždíte sem denně až z Rumburku?
Někdy ano, ale mohu tu i přespávat. Na severu 

mám rodinu, tam je můj domov.

Jaká je skladba Alma Mater?
Jsme domov se zvláštním režimem. Naší cílovou 

skupinou jsou lidé s různými tipy demence, s Alz-

heimerovou či Parkinsovou chorobou. Jsou tu na-

pořád, na dožití. Pro jiné seniory nefungujeme.

Kapacita je padesát uživatelů a je zcela naplně-

ná. Čekací seznam čítá kolem osmdesáti zájemců, 

Donedávna jsem tak, jako prý spousta místních obyvatel, považovala strašecký Domov seniorů, Pohodu a Alma Mater za jedno zařízení s dislokova-
nými pracovišti. Nenapadlo mě pátrat po faktech, neměla jsem důvod je zkoumat. Že se jedná o odlišné instituce, jsem zjistila náhodně při nahlédnutí 
do seznamu organizací momentálně více či méně postižených nákazou covidem 19 (článek je z poloviny listopadu).

Domov Alma Mater zaměřený na péči o lidi s demencí, případně s Alzheimerovou chorobou byl právě bez jediného nemocného.
Domluvila jsem si tedy rozhovor s jeho výkonnou ředitelkou Evou Benešovou, abych se konečně zorientovala a poptala se, jak se jim to podařilo. 

Už od září prý měří všem pravidelně teplotu, dodržují hygienická opatření, teď zrovna prošli testováním s negativním výsledkem, další bude za pět 
dnů. Personál však chodí pochopitelně domů, pohybuje se venku, nákaza se může objevit kdykoliv. Ona sama před časem covidem onemocněla, prošla 
karanténou, naštěstí byla téměř bez příznaků.

Sportovní hry v domově (archiv Alma Mater) Sportovní hry v domově (archiv Alma Mater)

Sportovní hry v domově (archiv Alma Mater)
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průběžně ho aktualizuji tak, že obvolávám jejich 

rodiny a vyřazuju ty, kteří se buď dostali jinam 

nebo zemřeli. Proto seznam není nijak dlouhý.

Domov má celkem dvacet osm zaměstnanců 

od sester, pečovatelek, aktivizačních a jiných pra-

covníků až po úklid.

Je zde nutný specializovaný personál?
Nemusí být. U nás to ani tak není o specializaci, 

jako spíš o zesílené empatii, zvýšeném pochopení 

a trpělivosti s klienty. Často se věci opakují, zapo-

mínají se třeba základní hygienické návyky a po-

dobně. Nejsou ale všichni stejní, každý má svoji 

osobnost. Něco má rád a něco zase nerad, něco 

jiného ho naštve nebo naopak mu udělá radost.

Naše děvčata s nimi pracují individuálně. Jinak to ani 

nejde, protože jeden má rád pohlazení, jiný obejmutí, 

na dalšího se vůbec nesmí sahat, s někým je možné 

mluvit napřímo, druhého je nutné spíš chlácholit nebo 

přemlouvat. Někdy je zase třeba trochu ustoupit.

Zmínila jste aktivizační pracovníky, kdo to je?
Mají na starosti hlavně každodenní zaměstnání uži-

vatelů. Jezdí s nimi na výlety, vyrábějí a tvoří s nimi. 

V Alma Mater máme dílny nejrůznějšího zaměření, 

které aktivizační vedou. Keramické, hudební, literár-

ní, výtvarné, aby babičky a dědečkové měli přes den 

co dělat. Jsou rozdělení do menších skupin, které 

se obměňují tak, aby si vzájemně nelezli na nervy.

Každý je součástí svého týmu.

Nejde o terapii, ale o volnočasové aktivity. Veš-

keré činnosti jsou udržovací, tedy aby se klient 

neposouval hlouběji do nemoci nebo alespoň ne 

moc rychle. Ve výsledku je třeba schopný pomáhat 

ošetřujícímu personálu v péči o sebe.

Kolik takových pracovníků máte?
Vždy jsme měli dva, teď potřebujeme tři. Při sou-

časném zákazu návštěv zprostředkovávají klientům 

kontakt s jejich rodinou prostřednictvím telefonu, 

Skypu, natáčejí videa.Společná rozcvička (archiv Alma Mater)

Canisterapie má velký úspěch (archiv Alma Mater)

Společná rozcvička (archiv Alma Mater)

Zajímají se příbuzní o své rodinné příslušníky 
v domově?

První roky moc dobré nebyly. Dostali se sem 

nejprve lidé z léčeben pro dlouhodobě nemocné, 

z následných péčí a podobně, o ně většinou rodi-

ny zájem neměly. Ale fungujeme už osmým rokem, 

a přece jen se o nás víc ví. Lidé se sem poslední 

roky dostávají spíš na doporučení. Rodiny si zjiš-

ťují podmínky a když už se takhle starají, je jasné, 

že jim na jejich dědečkovi či babičce záleží. Na-

vštěvují je, berou na vycházky, na výlety i domů 

na oslavy. Za několika dlouhodobějšími klienty ale 

nechodí nikdo, pro ně jsme jejich rodinou my.

Jistě tu slavíte Vánoce, jak?
Ve velkém! Vše se odehrává ve společenské míst-

nosti zhruba týden před Štědrým dnem za účasti 

veškerého personálu, klientů a jejich příbuzných. 

Máme nazdobený stromek a pod ním hromadu 

dárků.

Vloni to bylo úžasné, protože dorazila spousta 

rodin. Měli jsme tu živou hudbu, vánoční jarmark, 

kulturní program, lilo se olovo, rozkrajovala jablka, 

pouštěly se lodičky. Moje dcerka se zdejších nadí-

lek účastní od narození a moc se jí to líbí.

Letošní Vánoce teprve vymýšlíme.

Co byste si teď nejvíc přála?
Aby se situace vrátila k normálu a naši klienti 

se mohli opět setkávat s rodinami. Hodně jim to 

chybí. Pro nás (personál) se toho moc nezměnilo. 

Pořád chodíme domů za svými blízkými.

To oni nemůžou a strádají. Vždycky je totiž 

na nich vidět, jak se při návštěvě rodiny rozzáří.

Teď nezáří nikdo.

Druhý test na covid bohužel ukázal nákazu 

u jednoho pracovníka z personálu. Přejme si, aby 

se nerozšířila mezi uživatele.

Lída Fafl íková

Společná rozcvička (archiv Alma Mater)

Canisterapie má velký úspěch (archiv Alma Mater)
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Jana Poncarová
Alžběta a Nina (tajemství mojí babičky)
Moje oblíbená spisovatelka se ve své třetí knížce 

neodklonila od tématu, opět píše příběh žen, opět 

o skutečných událostech. 

V Alžbětě a Nině bude čtenář poznávat Sudety, 

pochmurné a přitom krásné, Sudety, ve kterých 

se skrývají příběhy plné tajemství z minulosti.

Vnučka Nina navštíví babičku Alžbětu po operaci 

krčku v léčebně. Babička špatně chodí, ale vnuč-

ka jí chce udělat radost, a tak ji přemluví k výle-

tu do míst, kde strávila dětství a mládí. Babička 

začne vzpomínat a poodhalí rodinné tajemství, 

o kterém vnučka Nina téměř nic nevěděla. 

Její rodiče se rozvedli, a táta, jak už to tak chlapi 

většinou mívají, vzpomínat a vyprávět vůbec ne-

chce. Příběh zahrnuje léta 1936 až 2019. V tomto 

časovém období se pro obě ženy i jejich rodiny 

stalo mnoho zlého, ale samozřejmě i pěkného. 

Autorka dokáže pravdivě a uvěřitelně popsat po-

city hrdinek, knížka se krásně čte a nutí čtenáře 

dočíst „na jeden zátah“. Alespoň u mě to tak je…

Vydalo nakladatelství MOTTO v roce 2020.

Jitka Tomšů

Jonas Jonasson
Sladká pomsta
Nakladatelská anotace:

Spoře oděný Masaj v centru Stockholmu, kde 

mrzne, až praští. Geniální podnikatel prodávající 

pomstu na klíč. Pár toužící po odplatě. A ten, které-

mu se chtějí všichni pomstít. Kdo se ještě zamotá 

do zběsilého víru událostí a jakou roli bude hrát 

dvojice obrazů nejasné ceny? Jde o skutečná díla, 

či o padělky? A co s tím má společného papež? 

Tipy od knihovnice
Začíná nepředvídatelná jízda napříč kontinenty 

a světem umění, která vám nedá vydechnout. 

Nejlepší pomsta je ušitá na míru! 

Komu se líbil Stoletý stařík a Analfabetka, bude 

stejně jako já nadšen i ze Sladké pomsty. Autor 

zde opět mistrně rozehrál děj plný humoru, ironie 

a nadsázky. Knížka místy až absurdně vykreslenými 

situacemi pobaví a příjemně si u ní odpočinete.

Vydalo nakladatelství Panteon v roce 2020.

Jitka Tomšů

Spolubydlící – Oĺeary Beth: 
Ulítlé, ale krásné čtení.

Eugenie – Poncarová Jana: 
Líbily se vám Podbrdské ženy? Pak sáhněte 

po Eugenii, historickém románu, který se mi líbil 

mnohem víc. 

Kéž bych ti to dokázala říct – Beckermanová 
Hannah:

Smutné, tajemné, k zamyšlení, nádherně napsa-

né, čtivé a mnohé z nás popostrčí... Nikdy není 

pozdě!

Láska ve světě lichých ponožek – Vareille Marie
Láska, tajemství a nečekané, pro mě opravdu šo-

kující rozuzlení. Jde tu vůbec o ponožky? Anebo 

„jen“ o ponožky? 

 

„Nesni svůj život, žij své sny.“ 

„Náhoda neexistuje, existují jen setkání.“

„Život se skládá z nepředvídatelných událostí“

-DS-

Z nových knih
Romány pro ženy
Owensová, D. – Kde zpívají raci

Martineková, H. – Med v hlavě, marmeláda v srdci

Morreyová, B. – Milostný příběh jednoho života

Jacobsová, A. – Kavárna U Anděla

Lacrosse, M. – Vinařství – V bouřlivých časech

Caplinová,J. -  Hotýlek na Islandu

Detektivky a thrillery
Jackson, S. – Pustina

Rollins, J. – Poslední odysea

Mayne, A. – Temný vzorec

Jitka Tomšů

Knížka 
pro prvňáčka

V loňském školním roce díky epidemii nebylo 

možné pro prvňáčky uspořádat „Pasování na čte-

náře“. Využijeme v prosinci příležitosti (snad 

1.  a 2. ročníky pustí do školy – v době psaní pří-

spěvku se o tom usilovně jedná), a malý knižní 

dárek dětem předáme. Místo na prázdniny ho tedy 

budou mít od knihovnického Mikuláše…

Vánoční přání
Milí čtenáři, přejeme vám i všem vašim blíz-

kým příjemné a radostné prožití vánočních 

svátků, v novém roce pevné zdraví, mnoho 

štěstí a spokojenosti. 

Zároveň děkujeme za vaši přízeň.
Jitka, Jitka a Daniela

vaše knihovnice

Na žádost redakce měsíčníku popsala ředitelka 

MK NS předvánoční přípravy ve své rodině.

Vtipné a jistě výstižné.

V naší rodině Vánoce začínají vždy v sobotu před 

první adventní nedělí, kdy se scházíme při výrobě 

adventních věnců, v rodném domě u naší mamin-

ky v Lánech. Toto setkání je naprostý babinec: já 

se svojí dcerou, moje sestra se svou dcerou, pří-

telkyně synovce, kamarádka mé dcery, kamarád-

ky mé sestry – bývá nás někdy šest, jindy osm. 

A chlapci ne že k nám nesmí, oni se dobrovolně 

účasti vzdávají.

Každá si přinese propriety na ten svůj „vysněný“ 

adventní věnec, svíčky, ozdoby, mašle. Všechno to 

navršíme na jednu hromadu a z té si bereme, jak 

se co které hodí a líbí. 

Takže si nakonec vyrobíme úplně jiný věnec, 

než jsme původně zamýšlely. Ta druhá má totiž 

naprosto luxusní barvičky a vůbec se jí do jejího 

interiéru vlastně nehodí…. 

K tomu všemu nechybí několik litrů svařáku 

a pouštění koled, které ve výsledku vůbec neslyší-

me. Povídáme, svěřujeme si svoje problémy, které 

ostatní samozřejmě rychle vyřeší, poradíme si na-

vzájem, vykecáme se ze svých bolístek a je nám 

naprosto fajn. 

Takto strávená sobota nás všechny nabije op-

timismem a dobrou náladou. Naladíme se na tu 

správnou vánoční atmosféru a večer se rozchází-

me domů ke svým partnerům spokojené, usměva-

vé a připravené na přicházející předvánoční shon.

Jitka Tomšů

Jak trávíme vánoční a předvánoční čas

Běh Járy Cimrmana
Silvestr a s ním i jedna z oblíbených strašeckých 

radovánek Běh Járy Cimrmana na Komenského 

náměstí je v téhle chvíli ještě v nedohlednu. Nikdo 

teď není schopný říct, jestli se bude konat. 

Vtipně pojatá rouška či ochranný štít by sice 

mohly skvěle doplnit obvyklý vystajlovaný outfi t, 

možná by se mohlo i jednotlivě uhánět s kufrem, 

problém by byl nejspíš počet přihlížejících. I to by 

se však dalo vyřešit pomocí sektorů vyčleněných 

pro povolený počet nahromaděných osob. Jak by 

se pořešily stánky s občerstvením, neumím honem 

vymyslet, vyhovující způsob by se jistě našel. Otáz-

ka je, jak by se tohle všechno uhlídalo…

Pokud se stane zázrak a akce se konat bude, jistě 

se k zájemcům informace dostane prostřednictvím 

fb a www.novestraseci.cz. Sledujte je.

Lída Fafl íková
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Ve foyeru rozkopaného a studeného kulturní-

ho centra vypadala hromada jehličnatých větví 

až nepatřičně. Proč tady bude výzdoba, když sem 

teď nikdo nechodí?  

Mé kolegyně Ivana Rezková s dcerkou Luckou a Te-
reza Charvátová mi vysvětlily, že právě tvoří z chvojí 

věnce a podkovy na veřejná místa ve městě. 

A už jsme probíraly tradice, zvyky a letité obyčeje, 

které se u nich doma o Vánocích dodržují. Shodly se, 

že hezčí období roku neznají.

Jsem si jistá, že vy, naši čtenáři, to máte obdobně.

Bez čeho si nedovedete Vánoce vůbec představit?
Ivana: U nás to vůbec nejde bez nazdobení celého 

domu a prostoru před ním už před začátkem ad-

ventu. Poslouchám koledy a pěstuji v sobě vánoční 

náladu. Během adventu si pouštíme lodičky v míse 

s vodou a lijeme z vosku, ne z olova.

Tereza: My zdobíme dům dokonce někdy v polo-

vině listopadu, abychom si to dosyta užili. Prosinec 

totiž uteče moc rychle. Kromě koupelen a ložnice 

vyzdobíme úplně celý. Na zahradu kromě ozdob při-

jdou navíc světýlka.

Určitě pečete cukroví
Ivana: Začínáme kolem 5. prosince a pečeme 

vždycky s dětmi Lucinkou a Adamem. Já připravuju 

Advent a Vánoce jsou nejhezčí období roku
těsto a pak hlídám troubu, děti vykrajují a tvoří. 

Obvykle upečeme pět až deset druhů a od každé-

ho hodně. Podarujeme ještě mého bratra a ma-

minku. Cukroví uložíme do sklepa k rozležení, ale 

jíme ho už před Vánoci. Většinou už je do druhého 

svátku pryč.

Mám zkušenost, že je ho pak všude tolik, že to 

nikdo nechce jíst. Takhle si cukroví spíš užijeme.

Lucka: Začátkem prosince děláme tátovi na naro-

zeniny vosí hnízda, aby je po práci našel v lednici 

a mohl je hned sníst.

Tereza: My pečeme s dětmi v poslední době tak 

pět druhů cukroví, bývalo to víc. Rozhodně musí být 

perníčky, bez nich to nejde.

Jaké tradice ještě dodržujete?
Ivana: Každý rok chodíme s dětmi po Rudě podí-

vat se, jakou výzdobu mají venku sousedé. Je krásné, 

jak je všechno osvětlené. U stromku na návsi si děti 

zapálí svíčky a prskavky.

Lucka: Taky se díváme v televizi na nedělní advent-

ní koncerty.

Ivana: Chci, aby děti získaly vztah k vážné hudbě 

a věděly, co je charita.

A co Štědrý den?
Ivana: Stromek zdobíme společně. Sbírám ozdoby, 

takže máme z čeho vybírat. Nejraději bych měla stro-

mek jen do stříbrna, ale děti preferují barevný.

Ježíšek u nás dětem naděluje jeden dárek už 

na Štědrý den ráno, aby jim ten den nepřipadal 

tak dlouhý. Společně pak děláme bramborový salát 

a k němu má každý to, co má rád. Já s Adámkem 

lososa, Lucinka kuřecí řízky a manžel řízek a kapra.

Lucka: Díváme se na pohádky a taky pravidelně 

chodíme do lesa nadělit do krmelce.

Ivana: Dárky pod stromkem rozdávají děti.

Lucka: Nejdřív se ale musíme se všemi dárky vy-

fotit, a to vždycky trvá moc dlouho. Nemůžeme 

hned rozbalovat.

Tereza: Na Štědrý den dopoledne chodíme s man-

želovými rodiči na hřbitov, odpoledne zase s mými. 

K večeři máme ne rybí, ale hrachovou polévku s ope-

čenými krutonky, to děti milují.

K bramborovému salátu jsou řízky a kapr.

Děti pak musí na chvilku ven vyhlížet Ježíška, za-

zvoní zvon a jde se ke stromku. Tou dobou většinou 

dorazí manželovi nebo moji rodiče. Balící papíry jen 

lítají, povídáme si, ujídáme cukroví, zpíváme koledy, 

jedním okem sledujeme pohádku v TV.

Ivana a Tereza: Samozřejmostí je u štědrovečerní 

večeře slavnostní oblečení a vánočně prostřený stůl.

Lída Fafl íková

O nejhezčí 
vánoční stromeček

Letos podruhé jsme vyhlásili soutěž O nejhezčí 

vánoční stromeček. V loňském roce se přihlásilo 

dvanáct kolektivů. Tento rok bude o vaši přízeň 

bojovat také dvanáct stromků. Již nyní je můžeme 

obdivovat na Komenského náměstí. 

Do 13. prosince je možnost hlasovat pro ten, kte-

rý se vám nejvíce líbí, a to v kanceláři NKC nebo 

prostřednictvím mobilního rozhlasu. Každý může 

hlasovat pouze jednou. 

Nejlepší tvůrci budou oceněni.
Soutěžící: Mateřská škola Rákosníček, Knihovna Nové 

Strašecí, 7. A ZŠ – třída Daniely Kalistové, Petra Slavíková 

s rodinou, Pavla Hotská, Alena Ducárová a Jana Toldeová, 

rodina Haškova, Veronika Brhelová a spol., rodina Lopou-

rova a Kedroňova, MŠ Zahradní a Atelier Sidusrepas.

Ivana Rezková

Karel Kestner vystudoval jedenáctiletku v neda-

lekém Novém Strašecí a Strojní průmyslovou ško-

lu v Chomutově. Již jako student začal koketovat 

s fotografováním. Nejprve to krátkou dobu zkoušel 

s barevnou fotografi í, ale opravdu začal až s objevo-

váním kouzla té černobílé. Ve výtvarné fotografi i byl 

samouk, neabsolvoval žádnou odbornou přípravu. 

Třicet let pracoval v SONP Kladno a po zániku 

podniku jako skladník v Uhříněvsi.

V šedesátých letech ho napadlo systematicky 

se věnovat portrétním snímkům osobností na-

šeho kulturního života. Postupně se vypracoval 

až na jednoho z předních českých portrétních 

fotografů. Každá z mnoha desítek jeho fotografi í 

má svou vlastní historii. Nešlo mu jen o práci, ale 

Karel Kestner – portrétní fotograf
(*23. 11. 1939 Lány – +11. 1. 2015 Stochov-Slovanka)

především o poznávání skvělých lidí a setkání s nimi.

Jeho snímky byly často reprodukovány v knihách, 

časopisech a propagačních tiskovinách. Vystavoval 

na více než čtyřiceti samostatných i společných vý-

stavách.

První kniha fotografi ckých portrétů Karla Kestne-

ra s názvem Podoby známé i neznámé byla oceně-

na jako fotografi cká publikace roku 2001. 

V roce 2009 vyšla jeho druhá kniha O báječných 

lidech slovem a obrazem s doprovodným textem 

Ivo Mičky. 

Karel Kestner se podílel i na dalších dílech o čes-

kých umělcích. Zatím poslední kniha, kde vyšlo 

větší množství jeho fotografi í, je publikace Vladi-

mír Komárek známý neznámý.

František Frolík

Je nám velmi líto, že jsme jako instituce zůstali 

uzavřeni pro veřejnost nejen v říjnu, ale i v měsíci 

listopadu. Bohužel vyhlídky nejsou příliš optimis-

tické a nejspíš se budeme muset obejít bez kultur-

ních zážitků i po celý prosinec. 

Nicméně jako malou kompenzaci jsme pro vás 

s Martinem Starým natočili malou video upoutáv-
ku prezentující Modelářskou výstavu. Zhlédnout 

ji můžete online prostřednictvím odkazu na webo-

vých či facebookových stránkách muzea. 

Každopádně Modelářská výstava je v muzeu již 

nachystaná a čeká na své první návštěvníky. Oka-

mžitě po rozvolnění a zpřístupnění muzeí si ji tedy 

můžete přijít prohlédnout. 

Věříme, že budeme moci uskutečnit i slibované 

komentované prohlídky, i když v jiných termínech. 

Sledujte proto, prosím, naše webové či faceboo-

kové stránky, případně informace umístěné ve vit-

rínách na náměstí a u muzea, kde včas náhradní 

termíny upřesníme. 

Bohužel jsme nuceni zrušit také oblíbený ad-

ventní koncert, který byl naplánován na neděli 

13. prosince v kostele Narození Panny Marie. Pokud 

to bude možné, zprostředkujeme vám koncert ale-

spoň prostřednictvím internetu. Budete si tak moci 

vychutnat předvánoční atmosféru v klidu domova, 

kdykoliv  budete mít čas a chuť. 

Odkaz opět umístíme na webové a facebookové 

stránky muzea. Rádi bychom tím společně s Městem 

Nové Strašecí, které koncert fi nančně podpořilo, po-

mohli umělcům v jejich nelehké životní situaci.  

Klub cesty za poznáním
Prozatím uvažujeme v rámci jarního cyklu pouze 

o pořádání různých zajímavých vycházek a výletů.  

Snad budeme v lednu moudřejší.

Barbora Honzíková

Pozvánka do muzea
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Před třiceti lety je založil Jiří Červenka.

Vycházejí v něm několikery regionální noviny a také 

knižní publikace. Těch má v současnosti na kontě více 

jak padesát. Nakladatel a vydavatel také knihy sám 

píše, právě pracuje již na své dvacáté.

Jak si vedete v současné době?
Koronavirová pandemie samozřejmě tvrdě do-

lehla po všech stránkách i na nás. Ekonomický 

propad za letošní rok bude obrovský, skončíme 

ve velké ztrátě. Jenom u inzerce to bude kolem 

70 až 80 % v porovnání s předchozím rokem. A co 

bude dál, nikdo neví. I když je to pro naše vydava-

telství téměř katastrofální situace, věřím, že něja-

kým způsobem přežijeme.

Vidíte tedy světlo na konci tunelu?
Abych pravdu řekl, nevidím. Je to samozřejmě de-

primující situace, ale důležité je ve zdraví přežít.

Na druhou stranu to není nic proti epidemiím, 

které zažívali naši předkové. V některých obcích 

zemřela až polovina obyvatel. Jedna věc je však 

jistá. Žijeme v nenormální společnosti, a pokud 

by se naši předkové dozvěděli, kam až jsme svět 

dovedli, museli by nám snad nafackovat. Možná 

ale současnou pokřivenou společnost ten prokletý 

covid trochu narovná.

Říká se přece, že všechno zlé je k něčemu dobré.

Co teď ve svém oboru nepovažujete za normální?
Dneska už nežijeme v socialismu, ale ani v kapi-

talismu. Žijeme v jakémsi divném vakuu.

Jeden příklad za všechny. Představte si, že se roz-

hodnete vydávat knihy. Po několikaměsíční práci 

vám z tiskárny přivezou několik set nebo několik 

tisíc krásných knížek. Zbývá už pouze poslední 

krok, dát je do celostátního prodeje, aby se dostaly 

ke čtenářům. A vy překvapivě zjistíte, že není kam. 

Kamenná knihkupectví patří dnes až na vzácné vý-

jimky do obchodních řetězců a knihy, pokud jich 

nevydáváte alespoň padesát ročně, do prodeje ne-

vezmou. Zkrátka se jim nevyplatíte.

Pokud budete mít nakonec štestí a do celostát-

ního prodeje se dostanete, musíte distributorovi 

poskytovat 48 až 50 % provizi z každé prodané 

knihy.

Tolik?
Ano, a to se dostanete pouze do internetového pro-

deje, nikoliv do kamenných obchodů. A to není vše. 

Žádný distributor si dneska od vás knihy nekoupí, 

vezme je pouze do komise. První peníze z prodaných 

výtisků dostanete až za několik měsíců a knihy, které 

neprodají, vám vrátí samozřejmě poničené.

Se slzami v očích je pak odvezete do sběrných 

surovin.

Jediné vydavatelství a nakladatelství 
v Novém Strašecí je Gelton

Vyplatí se tedy dneska knihy vydávat?
Velkým nakladatelským domům, které mají vlast-

ní ofsetové tiskárny, ještě ano. Ostatním ne.

Takže na knihách proděláváte?
Pokud vydám knihu, na kterou neseženu sponzo-

ry, prodělám kalhoty.

Vydávání regionálních knižních publikací je ale 

něco tak nádherného, že některé knihy dotuji 

z hlavní podnikatelské činnosti. Bohužel si nemůžu 

dovolit ty, u nichž náklady na výrobu překračují mé 

možnosti. Například dvoudílnou knižní publikaci 

Novostrašecké hospody, na které jsem pracoval de-

set let, už asi nikdy nevydám. Zatím se mi nepoda-

řilo najít sponzora, který by byl ochoten a schopen 

mně s vydáním fi nančně pomoci. V dnešní době 

do toho už prostě žádné fi rmy nejdou, mají jiné 

preference. Pokud vám nepomůže město, žádnou 

regionální publikaci vydat nemůžete.

Vnímáte větší zájem o knihy teď, když jsou lidé 
zavření doma?

A víte, že ani ne? Pro mě to ale není zase až ta-

kové překvapení. Myslím, že lidé jsou z této divné 

doby tak psychicky zdecimovaní, že na četbu ne-

nacházejí sílu ani náladu.

A vy sám čtete víc nebo míň?
Asi vás překvapím, ale k četbě knihy se v součas-

né době dostanu výjimečně. Jsem dost pracovně 

vytížený. Večer jsem už tak unavený, že si spíš 

pustím nějakou relaxační hudbu či fi lm o přírodě 

v televizi, než abych se zabořil do hezké knížky.

Napsal jste spoustu knih. Netoužíte po tom, 
aby některá z nich byla zfi lmovaná?

Že bych po tom nějak moc toužil, to ne. Nicmé-

ně po vydání knihy Šla s ním až k šibenici (příběh 

manželské dvojice, kdy on jako člen gestapa týrá 

při výsleších české vězně a ona je naopak zachraňu-

je) mně jedna česká režisérka dlouho přemlouvala 

k tomu, abych jí povolil knihu zfi lmovat. Dodala mi 

dokonce zpracovaný scénář a byla i u mě doma. 

Přestože se mi scénář líbil, nedohodli jsme se.

V té době totiž jedna z hlavních literárních hrdi-

nek (manželka zmíněného gestapáka) stále v Ně-

mecku žila a já si nedokázal představit zfi lmovat 

knihu, ve které ona vystupuje. Co by řekla, když by 

se fi lm nepovedl? To bych si nevzal na svědomí. 

Byl jsem jí tehdy vděčný, že mi poskytla sedmiho-

dinový rozhovor. Je to mimořádně odvážná žena.

Ještě žije?
Ano. Je jí 97 let a stále je velmi vitální. Knihu 

jsem napsal již před 14 lety, od té doby mně zhru-

ba dvakrát ročně zavolá. Ráda se dívá na české 

zpravodajské kanály, se mnou potom rozebírá tu-

zemskou politiku.

Píšou se vám knihy lépe dnes než dřív?
Po každé knize se zařeknu, že se už do žádné další 

nepustím. Na konci jsem totiž vždycky totálně vy-

šťavený. V posledních letech navíc narážím na čím 

dál větší překážky. Ještě před deseti lety mě praktic-

ky každý pustil do svého příbytku. Dneska člověk, 

pokud mě nezná, se mnou mluví maximálně přes 

plot. Lidé se hrozně bojí a já se jim vůbec nedivím. 

Vydavatel Jiří Červenka (foto archiv J. Červenky)

ˇ

Srpen má jen dvanáct dnů, Milan Dvořák 

Vydalo nakladatelství Gelton
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Pro autora literatury faktu je to ale tragédie. Další 

obrovská překážka spočívá v neexistenci pevných 

linek. Nahrazují je mobily. Nelze už jen zalistovat 

v telefonním seznamu, protože katalog mobilních 

čísel neexistuje.

Hřebíčkem do rakve literatury faktu je zákon 

na ochranu osobnosti. Nejenže vám nikdo na jeho 

základě o nikom nic nesdělí, ale ani v archivech vět-

šinou nemůžete nahlédnout do dokumentů, které 

jsou mladší sta let. Dospěli jsme do stádia, kdy té-

měř každé napsané slovo v knize z kategorie litera-

tury faktu je žalovatelné.

Kdo by ji potom chtěl dnes psát?

S jakými reakcemi se u čtenářů setkáváte?
V největším stresu jsem vždy první dny poté, co 

se nová kniha objeví v prodeji. Ani ne kvůli tomu, 

s jakým ohlasem se setká. Obávám se, že mi zavolá 

pozorný čtenář s poukazem na závažnou faktickou 

chybu, která už nejde napravit. O tom se mi někdy 

i zdá. Největší odměnou pro mě je, když mi někdo 

třeba z druhé strany republiky napíše, že mou kni-

hu má vystavenou v knihovně na čestném místě.

Nebo když mi knihu pochválí známá osobnost 

patřící mezi mé vzory.

Přicházejí i záporné reakce?
Určitě, ale naštestí výjimečně. Po vydání knihy 

Prokletí továrníka Pály zavolal čtenář, který se od-

mítl představit. Vyčetl mi, že v knize obhajuji člo-

věka, kvůli kterému byly vypálené Lidice.

Bylo naprosto fascinující, že mi sděloval detail-

ní informace, které mohl znát pouze jeho soudce 

nebo přísedící v porotě, která ho odsoudila na do-

životí. A ty informace byly opravdu přesné. Zavo-

lal mi ještě několikrát, a dokonce jsme si psali. 

Žádosti o schůzku však vždy kategoricky odmítl.

Dodnes nevím, o koho šlo.

Reagují čtenáři i později po vydání?
To bývá docela často. Když jsem psal zmíněné 

Prokletí továrníka Pály, za živého Boha jsem 

nemohl přijít na stopu první manželky mladého 

továrníka Rudolfa Pály. Přesto jsem knihu vydal, 

ač nerad, že jsem nemohl o této velmi tajemné 

ženě napsat víc. Sliboval jsem si od ní svědectví, 

jaký byl J. J. Pála člověk, když s ním prakticky žila 

v jedné domácnosti. Nakonec jsem si řekl, že zřej-

mě pro svůj vysoký věk již nežije.

Neříkejte, že se vám sama ozvala.
Několik let po vydání mi zavolal jakýsi člověk. 

Že prý včera našel v blátě dvoustranu z deníku 

Právo, na níž bylo pojednání o Prokletí továrníka 

Pály. Jestli mám zájem, mohla by mi jeho mamin-

ka poskytnout svědectví. Zeptal jsem se, kdo je 

jeho maminka. A on na to: „Jmenuje se Věra Emro-

vá a je to první manželka mladého továrníka Pály. 

Je jí 92 let, tak kdybyste chtěl...“

No, mě omývali. Dva dny na to jsem již zvonil 

u jejího vyšehradského bytu. Strhující svědectví 

jsem pak zaznamenal v knize Podivuhodné příbě-

hy z dob nedávno minulých v kapitole Tajemství 

staré dámy.

Na co jste ve své literární práci hrdý nejvíc?
Z poslední doby to určitě bude trilogie o Mšeci. 

Myslím, že v České republice neexistuje obec, kte-

rá by byla důkladněji a obšírněji literárně zpraco-

vaná než právě městys Mšec s pouhými devíti sty 

obyvateli. Navíc má i vlastní noviny.

Příběhy ze záhrobí, Jiří Rezek 

Vydalo nakladatelství Gelton

Rovněž jsem hrdý na všech šest knih, které jsem 

napsal o místní novostrašecké škole.

(tři díly Novostrašečtí učitelé, dva díly Příběh 

jedné školy a jedna kniha Novostrašečtí faráři, 

kteří na zdejší škole učili). I tady jsem si jistý, 

že v Čechách neexistuje škola, o které by bylo na-

psáno tolik knih.

Ale nejvíc si vážím publikace určené mým blíz-

kým, kterou jsem vydal v nákladu pouhých dese-

ti kusů. Jmenuje se Rodová kronika z let 1580 

až 2008. Na šesti stech stranách popisuju náš rod 

Červenků a Jonáků. 

Zmapoval jsem dvanáct generací a napsal me-

dailonky desítkám mých příbuzných.

Které knihy z Geltonu byste doporučil čtenářům 
pod stromeček?

Z těch, které jsme vydali v posledních dvanácti 

měsících, by to určitě byla kniha bývalého novo-

strašeckého oblíbeného učitele Milana Dvořáka 

Srpen má jen dvanáct dnů. Čtivou a vtipnou for-

mou zde píše o vlastních veselých i smutných ži-

votních zážitcích i vážné nemoci, se kterou bojuje 

již několik let. 

Doporučil bych také Příběhy ze záhrobí Jiřího 

Rezka a druhé rozšířené vydání publikace Novo-

strašečtí faráři.

A novinka na předvánočním trhu?
Před Vánoci vyjdou Sebrané pověsti řenčovské 

od Jiřího Petráčka.

Všechny jmenované knihy jsou ke koupi ve zdej-

ší městské knihovně a v muzeu.

V našem vydavatelství je navíc možnost vybrat si 

ze všech padesáti dvou dosud vydaných knižních 

titulů.

Lída Fafl íková

Jiří Červenka

Sebrané pověsti řenčovské vyjdou před Vánoci 

Vydalo nakladatelství Gelton
Novostrašečtí faráři, druhé rozšířené vydání 

Vydalo nakladatelství Gelton
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Významným pramenem pro odhalení vztahů 

mezi intelektuály, spisovateli a dalšími učenci 

je jejich osobní korespondence. Ta se stává kla-

sickým zdrojem informací pro 19. i 20. století. 

Dnes jsme o tyto prameny víceméně ochuzeni. 

Internet, e-maily a SMS zprávy, které písemnou 

korespondenci nahradily, končí v propadlišti 

dějin zrovna tak rychle, jako vznikají. Spousta 

pohnutek navázaných na osobní vazby mizí 

nenávratně pryč. Přicházíme o jeden z význam-

ných tak zvaných ego-dokumentů, poskytujících 

informace o člověku jako individuu bez ohledu 

na to, zda takové zprávy o sobě podává záměrně 

nebo pod vlivem různých okolností. K dalším ty-

pům těchto pramenů patří deníky, paměti nebo 

autobiografi e.

Korespondence prozrazuje mimo jiné údaje 

o kontaktech známých osobností se světem ma-

lých venkovských měst v době pronikání obro-

zenských tendencí.

Josef A. Dundr
V předminulém článku jsme se zabývali Jo-

sefem Alexandrem Dundrem, novostrašeckým 

rodákem, jenž vstoupil do pražského intelektu-

álního světa a podporoval vlastenecké myšlen-

ky v Novém Strašecí. Udržoval blízké kontakty 

s předními učenci, byť jeho postavení mezi nimi 

nezaujímalo vysokou pozici. Nebyl samozřejmě 

jediný, kdo ve vztahu k našemu městu obrozen-

skému cítění podlehl.

V Dundrově osobním archivním fondu je do-

chovaná korespondence přijatá i odeslaná, jeho 

listy můžeme nalézt také v osobních fondech 

příjemců. Pro poznání Dundrova života lze pou-

žít listy poslané vlastní rodině z míst dočasných 

působišť, kde pracoval jako učitel nebo úředník. 

Korespondence českých vlastenců

Dozvídáme se o jeho vztazích v Hlinsku nebo 

v Blovicích v západních Čechách. Z dopisů zjistí-

me mnoho životopisných údajů, jeho zájmy, ces-

ty, četné kontakty a poznáváme život v malých 

městech počátku 19. století z pohledu nezávis-

lého pozorovatele.

Ze třicátých a čtyřicátých let se v Dundrově 

osobním fondu uchovaly čtyři listy od význam-

ného přírodovědce Jana Svatopluka Presla, 

které jsou přátelské a týkají se odborných zá-

ležitostí z přírodopisu, dějepisu a topografi e. 

Zmínit musíme dopis od Josefa Jungmanna, 

v němž 8. května 1840 odpovídá Dundrovi 

na jeho žádost o dopomožení k místu služeb-

níka při pražské hvězdárně. Od této činnosti jej 

Jungmann zrazuje, jelikož Vy schopni jste k ně-

čemu užitečnějšímu vlasti a Vás důstojnějšímu. 

[…] Jest tuším Vaše nynější místo a ouřad [tj. 

v Blovicích] čestnější a příjemnější i nebude 

scházeti Vám naděje k postupování k dalšímu 

v budoucnosti, což aby se brzo událo, přeji 

z té duše. Obrozenců, s nimiž si Dundr psal, je 

samozřejmě více. Jeho listy najdeme například 

ve fondech básníka a jazykovědce Antonína 
Marka nebo vlastence a matematika Josefa 
Vojtěcha Sedláčka.

Nejvíce určitě zaujme korespondence s o je-

denáct let starším Václavem Hankou, známým 

bibliotekářem, básníkem a snad původcem Ru-

kopisů královédvorského a zelenohorského i dal-

ších padělků. Blízká vazba na známého literáta 

Dundrovi vydržela až do Hankovy smrti v roce 

1861 a vyvinula se v úzký přátelský i pracovní 

vztah. Kontakt Dundr navázal také s Hankovým 

kolegou a spolupracovníkem, spisovatelem Jo-
sefem Lindou. Tomu v září 1823 tajemně na-

psal, že má něco důležitého ještě o jisté věci 

s Vámi pojednati, tomu však ale jen osobné 

rozmlouvání dovolí, a jak doufám, co nejdříve. 

O co šlo, nevíme. Dundr udržoval vztah i se tře-

tím mužem, jenž se podílel na vytvoření slav-

ných falz – malířem Františkem Horčičkou. Zde 

korespondenci nemáme, avšak víme, že Hor-

čička v závěru života sděloval určité okolnosti 

o Rukopisu zelenohorském: Tu a tam se zmínil, 

že ví, odkud rukopis pochází. Později se zjistilo, 

že to říkal Palackému, muzejnímu skriptoru J. 

A. Dundrovi a snad i Dobrovskému. Kdysi jsem 

naivně myslel, že podrobný průzkum Dundro-

vy málo probádané pozůstalosti pomůže vnést 

do tohoto tajemství více světla, ale nepodařilo 

se.

Nejstarší Dundrův dopis Václavu Hankovi 

se dochoval z počátku ledna 1821. Jinde Dundr 

Hankovi píše, že jej obdivoval již předtím, než 

se osobně seznámili. Po roce 1817 vstoupil Han-

ka do všeobecného povědomí právě díky nálezu 

Rukopisů. Dundr nekriticky pohlížel na Hanku 

jako na starší a vzdělanější autoritu, často jej 

prosil o půjčení nebo věnování knih, které neby-

ly na venkově dostupné. Sděloval mu své vlas-

tenecké názory nebo jej mnohokrát prosil o za-

jištění zaměstnání v Praze. Ve třicátých letech 

v těchto dopisech ostřeji vystupuje proti dravým 

Němcům a poněmčování Čechie, která dlouho 

spala. Vyjadřuje i negativní pohled na tehdejší 

školní výuku: Však nyní lid nedbá ani na lež, 

ani na čáry, dost časně se dítky v jakýchkoli 

domech učívají bleptům a takové domy jsou 

v každém kraji. Domům říkají normálky a blep-

tům – učení normální. I v Rakovníku, nevím 

čím nadáním, zřídila se taková blepta. Na po-

čátku dvacátých let si Dundr stěžuje Hankovi 

na chudobu, která mu brání číst a shánět kni-

hy a vůbec se věnovat vlasteneckému poslání. 

Pravidelně se seznamoval s Hankovými pracemi 

a zaujímal k nim svá stanoviska, nesená nekri-

tickým obdivem.

Dundrova korespondence s Hankou vrcho-

lí rokem 1842. Hanka pracoval od roku 1819 

v nově založeném Národním muzeu, kde získal 

místo vedoucího knihovny. Později spravoval 

také archiv a numizmatické sbírky. V prosinci 

1841 poslal Dundrovi do Blovic nabídku, aby 

zastával místo jeho pomocníka, tedy práci mu-

zejního sluhy: Služba ta záleží v tom, že musí 

od 9 hodin do 1 odpoledne v Muzeu přítomen 

býti a tam povinnosti konati, za co bude do-

stáno asi 120 zl. stříbra. Hanka doporučil Dun-

dra jednateli Muzea Františku Palackému jako 

zdatného opisovače. Měl být slavnému histori-

kovi podle potřeby k ruce. Dundr váhal, kore-

spondence z první poloviny roku 1842 je plná 

výmluv, z nichž vyplývá, že se mu do Prahy zas 

tak nechtělo. V únoru například Hankovi sdělil, 

že to nemá tak velkého kvapu a že se mnoho 

Zelené dolíky na Krolmusově nákresu z roku 1857

Václav Hanka v roce 1821 
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nepromešká, ježto v zejmě lidé beztoho ne-

pracují. V Praze prý nemá kam se nastěhovat 

a v Blovicích má problémy s prodejem svého 

majetku. Výmluvy přibývaly, nicméně na počát-

ku května se Hanky ptá, jestli se ještě o služ-

bu při Muzeu může hlásit. Nakonec se Dundr 

rozhoupal a v létě 1842 jej můžeme spatřovat 

u pravidelné práce v Národním muzeu v Praze, 

kde zůstal až do penze. S Hankou se mohl stý-

kat denně, jejich korespondence proto ustala.

Václav Krolmus
Známý vlastenecký kněz, bouřlivák a pře-

devším zakladatel české praktické terénní ar-

cheologie zavítal na svých objevných cestách 

i do Nového Strašecí. O tom jsme již pojednali 

v minulosti. Stalo se tak v závěru Krolmusova 

života v roce 1857, nejspíše 6. dubna. Byla to 

zajímavá záležitost i z toho důvodu, že do naší 

oblasti Krolmus příliš nezacházel a také tato 

návštěva byla krátká a neměla pokračování. Té-

měř jistě se tu setkal s místním vlasteneckým 

statkářem Matějem Durasem a s hajným na Ze-

lených dolíkách Františkem Pelzem, prvním 

regionálním archeologem. Během jediného dne 

prozkoumali kopec Žalý a část Zelených dolíků 

v oblasti za hájovnou, podél horního toku po-

toka Strouha. To víme určitě, protože Krolmus 

zanechal z této cesty příslušnou zprávu a po-

řídil si náčrtek s uvedenou vodotečí, lemova-

nou močály a „kopulemi“, které měl za pravěké 

mohyly. Tehdy ve Strašecí Krolmusova návštěva 

málokoho zaujala, dnes to můžeme považovat 

za událost.

Krolmus měl k Novostrašecku další zajímavé 

vazby. Jistě stojí za připomenutí. Od roku 1848 

datujeme jeho listy blízkému příteli Vojtěchu 
Hněvkovskému, synovi známého obrozenského 

básníka Šebestiána. Vojtěch byl katolický kněz 

a v letech 1847–1865 sloužil jako zámecký 

kaplan na Lánech. Po smrti svého otce (+1847) 

se stal pečovatelem o jeho pozůstalost. Z Lán 

odešel na místo faráře v Mutějovicích, kde roku 

1890 zemřel a spočinul na tamním hřbitově. 

Většinu pozůstalého archivu a knihovny pak 

převzalo Národní muzeum v Praze. Zajímavé 

je zjištění, že Vojtěch měl podnikatelského du-

cha. Z korespondence s Václavem Krolmusem 

vyplývá, že na Lánech provozoval uhelný důl 

a s uhlím obchodoval. Chudého Krolmuse pod-

poroval zásobováním na zimu, když mu posílal 

uhlí na topení. Krolmus byl rodinným přítelem 

Hněvkovských, mimo jiné se zasloužil o Šebes-

tiánovu hrobku na Olšanských hřbitovech, kte-

rá má podobu výrazné mohyly. Jestli Vojtěch 

Hněvkovský pokračoval s důlním podnikáním 

v Mutějovicích, není známo. Stálo by to jistě 

za průzkum.

Václav Krolmus zaslal Hněvkovskému v letech 

1848–1859 celkem 24 listů. Hněvkovského do-

pisy Krolmusovi se zachovaly z let 1852–1853 

v počtu 8 kusů. Putovaly přes poštu v Novém 

Strašecí a jejich nejčastější téma je zásobování 

uhlím a Šebestiánova hrobka. Nás samozřejmě 

zaujaly listy z dubna 1857, kdy Krolmus usku-

tečnil svou novostrašeckou návštěvu.

První list po uvedené exkurzi napsal na Lány 

17. června 1857 a k této věci uvedl pouze struč-

nou poznámku: Tehdáž v Žalým jsem v Zeleném 

dolíku mnohé věci nakořistil starožitné. Zajíma-

vější je následný list ze 4. listopadu, sepsaný 

po další vykonané cestě směrem na Beroun, 

Žebrák, Zbiroh, Radeč a zpět na Velíz. Procházel 

tedy Křivoklátskem. Buď na této výpravě, nebo 

na předchozí se setkal s knížetem Fürstenber-

kem, o němž referuje Hněvkovskému. Fürsten-

berkovi daroval železnou sekyru z Křivoklátu 

a údajně se s ním domluvil na dalším výzkumu: 

Na Křivokladě budeme míti od knížete p. jeden 

pokoj pro starožitnosti ustanovený. On nechá 

kopati. Bradatici [tj. sekyru] jsem mu z 12. sto-

letí z hrádku křivokladského knížeti daroval. 

V Hyvně [tj. Jivně] budeme kopati pořádně 

a v Žalým. K vážné spolupráci s Fürstenberkem 

však evidentně nedošlo, aspoň se to v Krolmu-

sových záznamech ani v korespondenci nikde 

neobjevuje. Také na Novostrašecko ani na Žalý 

se už Krolmus nikdy nevrátil. Z jiných prame-

nů můžeme aspoň doložit, že knížecí muzeum 

na Křivoklátě v šedesátých letech 19. století 

skutečně existovalo.

Druhá zajímavost se týká Krolmusova brat-
ra Josefa. Ten celý život působil jako úředník 

pozemkových knih u různých okresních soudů. 

V roce 1855 jej zaznamenáme jako knihovní-

ho u okresního soudu v Novém Strašecí. Tak 

jej mimo jiné eviduje i novostrašecká městská 

kronika. Josef mohl o bratrových zájmech refe-

rovat před představiteli obce, což lze usuzovat 

z dopisu zaslaného 27. června 1855 Václavem 

Krolmusem bratrovi Josefovi do Nového Straše-

cí. Stárnoucí archeolog se nabízí, že by sepsal 

děje a památky města, kdyby mu obec dala 

na vydání knížky 50 zlatých. Ke spolupráci ale 

nedošlo ani v tomto případě a nevíme, že by 

Krolmus něco podobného vytvořil. Ostatně Jo-

sef brzy přesídlil na pražský magistrát. Václav 

Krolmus často zápasil s existenčními problémy 

a hledal příjmy, kde se dalo.

Jak se toto slučovalo s Josefem A. Dundrem, 

jenž na novostrašecké historii průběžně praco-

val a měl nejlepší přístup k pramenům ze všech 

ostatních obrozenců, kteří jevili o město zájem? 

Přímé kontakty mezi Krolmusem a Dundrem bo-

hužel doložíme málo. Oba vlastenci však o sobě 

věděli, setkávali se samozřejmě v Praze, kde žili. 

Dokládá to mimo jiné Dundrův list zaslaný Ma-

těji Durasovi do Nového Strašecí v červnu 1866, 

pět let po Krolmusově smrti. Kdysi jsme už list 

publikovali, nyní jen připomeneme dvě věty, 

které jsou pro nás důležité: Že by + p. farář 

Grolmus jaký spis o Strašecím měl a museum 

ho věnoval, mohu upřímně Vašnostem sděliti, 

že sme si řekli, já že mu materiál dám a on ho 

pod svým jménem řádně zdělá a vydá. Když 

ale zemřel, z toho sešlo, a tudy také ničehož 

nemohl museum dáti.

Dnes už máme osobnost Václava Krolmuse dů-

kladně zpracovanou v obsažné monografi i (K. 

Sklenář, 2012). Praktický průkopník archeologie 

byl v historii diletant a jeho vývody byly stejně 

fantastické jako vývody J. A. Dundra, o kterých 

jsme pojednali v zářijovém článku. Kdyby Krol-

musův spis o Novém Strašecí vznikl a vyšel tis-

kem, byla by to v historiografi i našeho města 

opravdová kuriozita. Strašecí určitě proslavila. 

Ostatně Dundrovy závěry především ohledně 

starších dějin jsou velmi podobné Krolmusovým 

názorům a prozrazují velký vliv romantického 

archeologa, především co se týče doby pohan-

ské a pronikání křesťanství. Dundr se do obsáh-

lého sepisování pustil až po Krolmusově smrti.

Matěj Duras i později rozvíjel zájem o arche-

ologii, posílal zprávy i nálezy archeologickému 

sboru Národního muzea a poskytoval nemá-

lo archivních dokumentů Dundrovi do Prahy. 

Mnohé z nich jsou dnes uloženy v Archivu NM. 

Také hajný František Pelz korespondoval, i když 

se toho mnoho nedochovalo. Známý je opis jed-

noho listu zaslaného Pelzem Durasovi v březnu 

1861. List se týká archeologických záležitostí 

a dokládá známost obou pracovníků. Doloženu 

máme i blízkou spolupráci v letech 1857–1858, 

když Pelz působil na Zelených dolíkách a když 

tam přijel hledat Václav Krolmus. Neumíme si 

představit jinou situaci, než že se všichni tři 

na místě setkali. Jistě to však nevíme a bližší 

spolupráci mezi Krolmusem a Pelzem nedolo-

žíme. Pelz se teprve v archeologii rozkoukával, 

kdežto Krolmus byl na konci svých sil.

Závěr
Díky osobní korespondenci jsme odkryli vzta-

hy místních obrozenců a ukázali jejich napojení 

na pražské badatele a instituce. Bez dochova-

ných listů bychom byli ztraceni a Strašecí by 

se jevilo jako nudné a ospalé městečko, kde 

v 19. století pulzovalo málo života. Zajímavá 

korespondence pokračovala i později v mladší 

vlastenecké generaci. Tomu se můžeme věnovat 

v některém z příštích článků.

Jan Černý

Václav Krolmus 
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DĚTI, MLÁDEŽ, ŠKOLA

Kdybychom na novostrašeckém gymná-

ziu psali kroniku, letošní září by v ní zcela 

jistě zaujímalo jedinečné postavení: žáci 

i pedagogové se do školy totiž (vcelku) 

těšili. Není divu. Po šesti měsících stráve-

ných doma! 

Nařízení Krajské hygienické stanice 

Středočeského kraje z 1. října, jímž byly 

na 14 dní uzavřeny všechny střední školy, 

se proto na našem gymnáziu nesetkalo 

s příliš kladným přijetím. Nejeden žák 

nám popřál už v pátek 2. října krásné Vá-

noce. Mnozí vyučující tehdy své svěřence 

označili za recesisty, nicméně čas ukazuje, že i my 

pedagogové se od svých studentů máme co učit…

Stejně jako v březnu jsme i v říjnu okamžitě přešli 

na distanční výuku. Na základě zkušeností z loň-

ského školního roku jsme ale poněkud změnili její 

charakter. Na jaře převládala off-line forma. Žáci 

dostávali zadávané zpravidla rozsáhlejší úkoly, je-

jichž vypracování vyžadovalo několik hodin. Nyní 

tráví studenti mnohem více času videokonference-

mi. Oproti jaru získané znalosti a dovednosti žáků 

také mnohem více ověřujeme. Doufáme, že výše 

uvedené změny minimalizují negativní dopad di-

stančního vzdělávání na studijní návyky našich 

svěřenců. Studenti si totiž sami v září stěžovali, 

že po šesti měsících bez školy se nejsou schopni 

naučit ani slovíčka.

Nový školní rok na gymnáziu

Do třetice všeho dobrého…
Ač by se mohlo zdát, že se od začátku října ne-

mohlo na našem gymnáziu nic zajímavého stát, 

není tomu tak.

Hned v sobotu 10. října měla v Novostrašeckém 

kulturním centru premiéru autorská starořecká revue 

Tenkrát v Thébách divadelního studia ALFA. Ačkoliv 

tento ochotnický soubor nespadá pod naše gymnázi-

um, založili ho před třemi roky právě naši posluchači. 

Protože většina z nich zde dosud studuje, máme mož-

nost alespoň „trošililinku“ nahlédnout do pomyslného 

zákulisí, v němž jejich inscenace vznikají. Snad je to 

také důvod pro to, že pokaždé, když vidíme jejich před-

stavení, pociťujeme nejen radost z jejich spokojenosti, 

ale rovněž – možná trochu neprávem – zadostiučinění: 

toto jsou naši žáci a k tomu, co sami zvládli, 

jsme snad trochu přispěli i my. 

Milé studentky, milí studenti, za tento pocit 

Vám děkujeme!

Několik dní poté, 14. října, jsme se při-

hřívali na slávě našich svěřenců podruhé. 

Tentokrát se jednalo o literární úspěchy. 

Naši loňští absolventi Marta Kozlíková 

a Denis Novotný zabodovali v posledním, 

19. ročníku celorepublikové Literární sou-

těže o cenu Filipa Venclíka. V kategorii 

esej/ novinový článek obsadili první dvě 

místa. Vzhledem k přesunu vyhlášení 

výsledků soutěže z tradičního jara na podzim si 

nemohli svou minutu slávy bohužel ani náležitě 

prožít! Od září totiž rozšířili obec akademickou. 

Přejeme jim, aby si na poli vysokoškolském vedli 

alespoň tak dobře jako v této literární soutěži.

O to, aby se naplnilo rčení do třetice všeho dob-

rého (i zlého), se postaraly studentky čtvrtého 

ročníku Klára Dolejší, Lucka Fliegerová a Eliška 

Svobodová. Dívky se tentokrát pustily do vod fi l-

mařských: natočili téměř čtyřminutový spot o na-

šem gymnáziu, který by se mohl jmenovat Jít či 

nejít na naši školu? To je, oč tu běží… 

Pokud Vás zajímá, jak studentky po téměř čtyřech 

letech strávených na novostrašeckém gymnáziu 

na tuto hamletovskou otázku odpověděly, podívejte 

se na naše webové stránky www.gym-ns.cz. 

Zdeněk Suchý 

Současná situace a vládní vyjádření nepřinášejí pří-

liš optimismu. Klasická školní výuka už chybí nejen 

učitelům, ale dokonce i žákům. V těchto dnech je 

škola pro žáky uzavřena a probíhá distanční výuka. 

Střední odborné učiliště v době koronaviru
V teoretickém vyučování využíváme výukové di-

gitální materiály, které jsme vytvářeli v minulosti 

a také zkušenosti, které jsme získali v první vlně 

opatření proti Covid-19.  Žáci v drtivé většině ak-

tivně spolupracují, ale tato výuka je daleko nároč-

nější, a to pro obě strany. Problém je samozřejmě 

s odborným výcvikem. Naši učitelé natočili in-

struktážní videa, která si žáci mohou pustit, ale již 

jen těžko si činnosti na nich zachycené vyzkouší. 

Asi málokdo z nich má doma soustruh, autodia-

gnostiku nebo kovárnu.  

Naši žáci mají ve školním vzdělávacím plánu také 

přípravu na získání řidičského oprávnění a svářeč-

ských průkazů. Tady je situace velmi vážná. Již jarní 

vládní opatření způsobila, že ve svářečském i řidič-

ském výcviku jsme byli ve skluzu. Jen díky zvýšené 

aktivitě v závěru loňského školního roku se podařilo 

alespoň částečně tento skluz snížit. Současné uza-

vření škol tento problém dále prohlubuje. Budeme 

samozřejmě hledat všechna možná řešení, jak situa-

ci zvládnout. Již nyní je ale zřejmé, že v běžných ter-

mínech to rozhodně nebude, pokud vůbec. Je sice 

pravda, že získání svářečského a řidičského průkazu 

není nezbytná podmínka pro získání výučního listu, 

ale přesto chceme - v této námi nezaviněné situaci 

- udělat vše pro to, aby aktivní a motivovaní žáci 

získali tato osvědčení alespoň v omezené míře. 

Co se týká ostatních součástí školy, školní jídelna 

je v provozu, jídla mohou odebírat i žáci. Domov 

mládeže je rozhodnutím vlády uzavřen. Provádíme 

opravy a modernizace školy, dílen i Domova mláde-

že, v drtivé většině svépomocí s využitím zkušeností 

a pracovního úsilí učitelů odborného výcviku.

V neposlední řadě bychom rádi, až se situace 

uklidní, uskutečnili praxi našich žáků v zahraničí, 

na kterou máme schváleno fi nancování z progra-

mu Erasmus +. 

Prostě jak už jsem říkal, všichni by již byli rádi 

v běžném pracovním procesu, aby vše fungovalo 

tak jako za normální situace. 

Jan Nechutný

ředitel SOU Nové Strašecí

Zatím s nimi počítáme. Měly by se konat 

ve středu 25. listopadu od 8.00 do17.00 hod. 
ve středu 12. prosince od 8.00 do 17.00 hod. 
a v sobotu 16. ledna 2021 od 9.00 do 13.00 hod. 
Samozřejmou prioritou bude bezpečnost, navíc 

předpokládáme rozdělení do velmi malých skupin. 

Dny otevřených dveří na SOU NS
Uchazeči o studium u nás sice mohou získat řadu 

informací z webových stránek www.souzns.cz nebo 

ze stránek www.facebook.com/sounovestraseci, ale 

jednak neuvidí vše, a navíc osobní prohlídka je ne-

zastupitelná.

Jan Nechutný

Těsně před uzavřením škol se SOU stihlo zúčastnit 

tradiční charitativní akce Přes bariéry s Policií ČR. 

Z 24 studentů mělo 17 z nich výborné výsledky. 

(foto archiv SOU)

Herci a technická podpora před začátkem 

představení Tenkrát v Thébách (foto Jan Sýkora)
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V období adventu se zvyšuje riziko požárů od za-

pálených svíček

Jedním z nejdůležitějších symbolů této doby je 

adventní věnec. Po čtyři neděle budeme na věn-

ci zapalovat svíčky, které se pak poslední neděli 

a o vánočních svátcích rozsvítí najednou.

A právě používání svíček na adventním věnci 

s sebou nese riziko vzniku požáru. 

Hasiči musí každoročně likvidovat požáry v do-

mácnostech, které způsobila právě zapálená svíč-

ka. Od ní shoří nejen samotné adventní věnce, ale 

také ubrusy, záclony nebo koberce. 

Hasiči varují !!! Takové požáry většinou napáchají velké škody 

na majetku, ale můžou ohrozit i zdraví nebo ži-

voty uživatelů.

Nesmíme zapomínat, že svíčka je otevřený oheň 

a vždy by měla být umístěna na nehořlavé podložce 
a v dostatečné vzdálenosti od hořlavých materiálů. Ne-

měla by stát v blízkosti sedaček, textilií ani nábytku. 

Pokud si zakoupíme adventní věnec bez ochran-
ných podložek pod svíčku, tak bychom ho měli po-

užívat pouze jako dekoraci a nikdy nezapalovat! 
Hořící svíčku nesmíme nechávat bez dozoru a při 

odchodu z domu ji nezapomeneme zhasnout. 

Rizikovým faktorem jsou děti a zvířata, které 

mohou nešťastnou náhodou adventní věnec nebo 

jiné předměty s hořícími svíčkami převrhnout.

Zásahy SDH NS od poloviny října 
do poloviny listopadu:

16. října Dopravní nehoda – nákladní automobil – 

Řevničov-nádraží

20. října Únik nebezpečných látek na pozemní 

komunikaci – Nové Strašecí

  5. listopadu Záchrana osob a zvířat – uzavřené 

prostory – Nové Strašecí

11. listopadu Technická pomoc – záloha 

na vlastní zbrojnici

15. listopadu Únik nebezpečných látek 

na pozemní komunikaci – Nové Strašecí

JSDH Nové Strašecí, HZS ČR

Čtenářům Novostrašeckého měsíčníku nemusím 

připomínat, že až se bude s odstupem vzpomínat 

na letošní rok, bude jeho hodnocení jistě velmi 

rozporuplné. 

Stejně jako celá česká společnost, musí se i čle-

nové a členky Junáka vyrovnávat s nejrůznějšími 

překážkami souvisejícími s epidemií Covid-19. 

Nejcitelněji nás pochopitelně zasáhlo dvojnásobné 

přerušení činnosti, první na jaře a druhé během 

podzimních měsíců. 

Po dlouhých letech se tak novostrašecké děti 

činné ve skautu nezúčastnily pravidelných jarních 

Jaký byl skautský rok 2020

a podzimních víkendových výprav, v ohrožení 

byl i letní tábor. Ten se však nakonec vzhledem 

k prázdninovému zmírnění vládních opatření 

uskutečnil. Vyrazili jsme po nějaké době na nové 

tábořiště poblíž jihočeské Blatné, kde jsme strávili 

nezapomenutelné dva týdny bez běžných „civili-

začních“ starostí. 

Nové onemocnění nám ale udělalo čáru přes 

rozpočet při plánovaných oslavách výročí 30 let 

existence novodobého skautingu ve městě. 

Sešlo z plesu, jenž měl být u této příležitosti po-

řádán. V září jsme proto v rámci posvícení připravili 

na městském úřadě alespoň malou fotografi ckou 

výstavu dokumentující naši činnost. 

V dubnu se nemohl uskutečnit Den Země, skauti 

a skautky se přesto individuálně zapojili do inicia-

tivy Ukliďme Česko. 

Betlémské světlo
Při psaní tohoto článku nemohu s jistotou po-

tvrdit ani oblíbené předávání Betlémského světla. 
Pokud to situace dovolí, potkáte místní junáky jako 

obvykle v dopoledních hodinách dne 23. prosince 
před vánočním stromem na Komenského náměstí. 

Bude-li otevřené místní muzeum, dovezeme plamí-

nek samozřejmě i tam. 

Na závěr bych chtěl za novostrašecké skauty 

a skautky popřát pokud možno klidné prožití vá-

nočních svátků všem čtenářům měsíčníku, pevné 

zdraví a mnoho dobrého do nového roku. Dále mi 

dovolte poděkovat všem vedoucím a dalším činov-

níkům za odvedenou práci ve složitých podmín-

kách, ať už při běžné oddílové práci nebo během 

letního tábora, jehož příprava zabere každý rok 

mnoho volného času. 

V neposlední řadě přeji dětem, aby se mohly co 

nejdříve vrátit ke svým zálibám, ať už uměleckým, 

sportovním či skautským. 

Jiří Verner

V první polovině ledna jsme si už zvykli potkávat 

tři krále – koledníky s pokladničkami. Tentokrát 

to bude nejspíš jiné. Možná místo tří králů budou 

dva, možná jenom jeden a může se stát, že nepo-

tkáme žádného … krále ani koledníčka.

To dnes nevíme, a proto Charita ČR připravuje 

i variantu DMS.

Telefonní číslo, na které se budou DMS posílat teď 

ještě neznáme, ale víme tvar, který budeme odesílat: 

77727101. Tedy 777 jako dar do Tříkrálové sbírky 

a 27101, případně jiné PSČ místa, kde darujeme.

Tříkrálová sbírka 2021 bude jiná
Velmi jednoduše a z pohodlí domova podpoříme 

dobrou věc. Z historie víme, že Novostrašečtí, Rud-

ští i Lánští jsou štědří dárci. Věřím, že ani v roce 

2021 nezklameme.

Pro aktuální informace, (mohou se měnit kaž-

dým dnem) sledujte, prosím, stránky Farnosti 

Nové Strašecí nebo Tříkrálové sbírky.

www.farnostnovestraseci.cz

www.trikralovasbirka.cz

Julie Adltová

Z letního tábora Starý Budětín (foto Vojtěch Bříza)
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Věřím, že se letošní svátky opět povedou

Ať se nám to líbí nebo ne, Vánoce jsou nejen 
v našich zemích neodmyslitelně spojené s křes-
ťanskou vírou. Oslavují narození Ježíše Krista, je-
hož myšlenky jsou pilířem křesťanské nauky. Její 
výklad podávají kněží věřícím v průběhu celého 
roku v kostelích, které v době vánočních svátků 
berou na milost i naprostí bezvěrci. I ti se přichá-
zejí podívat na jesličky, nasát tajemnou vůni ka-
didla, chvojí a podzimních květin doprovázenou 
velebnou krásou varhanní hudby.

Snaží se aspoň na chvíli podržet si vzpomínku 
na kouzelnou atmosféru Vánoc svého dětství, kdy 
dárky zázračně naděloval malý Ježíšek, kterého 
přes veškeré vyhlížení nikdo nikdy nespatřil.

Pro většinu národa se svátky probouzejí kolem 
1. prosince a končí Silvestrem.

Jak to ale mají praví křesťané? Bylo proto úplně 
přirozené vyhledat zdejšího faráře a na všechno 
se vyptat.

Dveře fary P. Martin Janata otevřel s širokým, 

vlídným úsměvem na tváři a dobrá nálada a vnitř-

ní klid ho neopustily ani na chvilku. V rozhovoru 

jsme křesťanské Vánoce podrobně probrali a za-

brousili i do jiných oblastí života, především v sou-

vislosti s koronavirovou pandemií.

Jeho podstatnou část teď nabízíme.

Čím jsou pro vás Vánoce obecně?
Určitě dobou zklidnění, zastavení se a zamyšle-

ní. Na druhou stranu jsou pro většinu lidí obdo-

bím setkávání. Vždy probíhá spousta akcí, které 

k tomu vybízejí. Chodí se na rodinné i společenské 

návštěvy, na hřbitovy, nakupují se dárky.

Letos to takhle vzhledem k pandemii asi nebude, 

Vánoce budou jiné.

Máte na mysli prázdné kostely?
Jsem optimista, takže pevně věřím a doufám, 

že se situace ještě zlepší a v nějakém omezeném 

režimu bude možnost se scházet. Myslím tím teď 

na bohoslužbách. Problém budou nejspíš jinak 

hojně navštěvované půlnoční mše. Pro mnohé 

jsou nedílnou součástí Vánoc, i když do kostela 

běžně nechodí. Budou-li nařízené omezené počty 

shromážděných lidí, nevím, podle jakého klíče 

množství omezit, aby se nikdo necítil ukřivděný.

Zatím si musíme počkat.

Sloužíte také on line bohoslužby?
V Novém Strašecí ne. Ještě na jaře v minulém 

působišti v Poříčí nad Sázavou jsem k tomu měl 

technické vybavení, tady není. Ale nebylo to pro 

mě ideální. Přišlo mi nepřirozené sloužit bohosluž-

bu před prázdným prostorem. Na internetu je však 

nabídka dost bohatá, věřící si mohou vybrat.

Pojďme zpět k Vánocům. Jaká je správná po-
sloupnost vánočních svátků?

Pro křesťany začínají Vánoce večer před 25. prosin-

cem, tedy na Štědrý večer, kdy se oslavuje očekáva-

ný příchod Spasitele. Ježíš se narodil až druhý den 

25. prosince. Ten se stal prvním vánočním svátkem 

s názvem Narození Páně (u nás se ujal lidový Hod 

Boží). Druhým je svátek sv. Štěpána 26. prosince.

Štěpán byl prvním mučedníkem, který byl za svo-

ji víru usmrcen. Byl křesťanským kazatelem a jáh-

nem židovské církve. Někdy mezi lety 36 až 40 n. l. 

byl ukamenovaný po procesu před židovskou ra-

dou jako údajný rouhač proti judaismu.

Hned první den po Narození Páně je mu zasvě-

cen proto, aby se zdůraznilo těsné spojení mezi 

Ježíšem a jeho prvním mučedníkem.

Kdy pro vás Vánoce končí?
Až v neděli po svátku Zjevení Páně neboli 

po Třech králích 6. ledna.

Toho dne navštívili Ježíška mudrcové, aby se mu 

poklonili. Tím ho tzv. zjevili světu neboli ho veřejně 

uznali a projevili jeho důležitost. Bible nehovoří o je-

jich počtu ani jménech. Že to byl Kašpar, Melichar 

a Baltazar je později stvořená, zlidovělá tradice.

Neděle mezi 25. prosincem a 6. lednem je zasvěce-

ná Svaté rodině. Připomíná se význam a smysl rodiny 

jako takové. Někteří manželé třeba obnovují v kostele 

své manželské sliby. Moc hezký svátek je to.

Jak se k Vánocům vztahuje advent?
My křesťané se držíme starodávné tradice, která 

advent a Vánoce odděluje.

Pro nás jsou to odlišná období, pro většinovou 

společnost ale splývají.

Už od raného středověku advent předchází 

vánoční době. Je to takové ztišení, soustředění, 

očekávání. V kostelích se projevuje velmi střídmou 

výzdobou. Kněží při mši nosí ornát fi alové barvy, 

která značí určitou kajícnost, skromnost. Hezkou 

novodobou tradicí je adventní věnec se čtyřmi po-

stupně se rozsvěcujícími svíčkami. Světlo nabývá 

na síle, tma ustupuje. Během adventu chodí věřící 

také na roráty. To jsou ranní bohoslužby začínající 

před rozedněním. Pouze při svíčkách se slouží ma-

riánské mše, zpívají starobylé rorátní písně a je to 

moc krásné.

Kdy se v kostelích staví betlém? Jak tradice 
vznikla?

Staví se až vpodvečer 24. prosince, Ježíšek by 

se měl dávat v den narození.

Vůbec první betlém se přičítá Františku z Assisi, 

který ve 13. století někde v přírodě vytvořil živý 

obraz znázorňující Ježíšovo narození. Vytváření 

betlémů se pak rozšířilo do celého křesťanského 

světa.

Kde se vzal volek a oslík?
Nikde v Bibli o nich nic není. Ale ve Starém záko-

ně se v Izaiášově proroctví říká, že „býk zná svého 

hospodáře i osel jesle svého pána“ (Iz 1.3). Izai-

áš je nejznámější hebrejský prorok, který 700 let 

před narozením Krista předpověděl jeho příchod. 

Někdo si toho později všimnul a do betlému je 

zařadil. Postupně se ke Svaté rodině přidávaly nej-

různější fi gurky a výjevy.

Kterou postavičku máte v jesličkách nejraději?
Asi svatého Josefa. Vždycky mi ho bylo trochu 

líto, že je v té Svaté rodině takový upozaděný. 

Všichni se soustředí na Ježíška a Pannu Marii a on 

stojí stranou. V poříčském betlému jsem měl ještě 

moc rád spícího pastýře, kterého budí anděl.

Jak vy osobně slavíte Vánoce?
Samozřejmě hlavně pracovně, protože se ve far-

nosti koná spousta bohoslužeb i několik půlnoč-

ních mší.

Štědrý večer mám obdobný jako jiné rodiny. 

Přivezu si moji devadesáti čtyř letou maminku, 

jíme bramborový salát s kaprem a máme ozdobe-

ný stromek. Pak se rozjedu sloužit půlnoční mše. 

Druhý den odpoledne přijedou moji sourozenci 

s rodinami a společně posedíme.

Svátky si užívám, i když nemám děti a jsem 

vlastně pořád v práci. Vnitřně mě naplňuje udá-

lost narození Ježíše Krista a čím jsem starší, tím to 

pociťuju zřetelněji. Vychutnávám si slavnostní at-

mosféru při bohoslužbách a vůbec mi nevadí, že je 

navštěvují i lidé, kteří jinak do kostela nechodí.

Věřím, že se ty letošní svátky opět povedou, 

i když budou jiné, než jsme zvyklí.

Lída Fafl íková

Vánočně nazdobený novostrašecký kostel 

(foto archiv Julie Adeltové)
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Také věříte na anděly? Já a můj vnouček ano. 
Stejně jako věříme, že nám dárky pod strome-
ček nosí Ježíšek, a že když svoje přání večer 
pošeptáme Vesmíru, tak se nám brzy splní. Věřit 
na zázraky je krásné a v předvánočním čase na-
víc příjemně napínavé.

V období adventu se probouzejí všechny naše 

smysly a myslím, že právě tohle je pokaždé na dlou-

hé zimě to úplně nejlepší. Když se bytem line vůně 

skořice z právě upečených perníčků nebo z jableč-

ného svařáku. Když si zapálíme svíčku na doma 

vyrobeném adventním věnci a sledujeme její plamí-

nek, který čaruje na zdi. Pokaždé cítím, že si se svý-

mi nejdražšími nemohu být blíž a často uléhám 

s pocitem, že všechno je tak, jak má být.

Dny jsou kratší, a asi právě proto je jejich pro-

žívání pro nás tak intenzívní. Já si vždycky vzpo-

menu na babičku, jak nám dětem pekla jablka pl-

něná rozinkami a mandlemi ve starých kamnech, 

do kterých přikládala polínka. Měli jsme černou 

hodinku a po stropě tančily mihotavé odlesky 

ohně, který probleskoval mezi netěsnícími tály. 

S láskou na to vzpomínám dodnes. Stále si dokážu 

vybavit tu nádhernou atmosféru a na jazyku cítím 

vůni pečených jablek.

Na adventní náladu je výborný 
svařák z jablečného moštu
Adventní čekání na Ježíška a tvoření nám zpří-

jemňuje nealko svařák z jablečného moštu a ty-

pického svařákového koření (skořice, hřebíček 

a badyán). Mošt si kupte určitě kvalitní. Já mám 

ráda Hostětinský bio mošt. Dám vám i tip na ko-

ření. Zkuste svařákové koření od Antonína, voní 

a chutná skvěle. Tento svařák je opravdu výborný, 

a navíc máte čistou hlavu na pečení nebo tvoření. 

Co se třeba pustit do perníčků?

Medové perníčky
Za ta léta, co perníčky peču, jsem vyzkoušela 

nespočet variant. Některé byly po upečení tvrdé 

a potřebovaly rozležet. Jiné nám nevyhovova-

ly chuťově. Vyzkoušela jsem je i s pohankovou 

moukou, s kokosovým tukem, bez vejce a už si 

ani nevzpomínám na všechny varianty. Vše bylo 

výborné, ale ne vždy z toho vyšly perníčky. Musela 

jsem udělat jiné tvary než vykrajované, většinou 

sušenky nebo kuličky.

Tenhle recept už je vychytaný. Nejenže drží po-

hromadě, ale je i velmi chutný, a navíc je zcela 

bez cukru.

300 g špaldové hladké mouky

70 g másla

6 lžic (3 lžíce medu, 3 lžíce ječného sladu, 

dá se dát i 6 lžic medu)

1 vejce domácí

2 lžičky perníkového koření

1 lžička sody na pečení

Andělské zvonění
V kastrolku rozpustíme máslo, sladidlo a ne-

cháme vychladnout. Do chladné hmoty přidáme 

vejce (v teplé se srazí a byla by z toho míchaná 

vejce). Do mouky přidáme perníkové koření, sodu, 

promícháme a přidáme tekutou část. Zpracujeme 

do těsta a necháme odležet do druhého dne. S těs-

tem se dobře pracuje. Jde dobře válet, i vykrájené 

tvary se dobře přenášejí z podložky. Válíme tence, 

nabudou. Pečeme na 170°– 80° C asi 8 min. pod-

le velikosti tvarů. Máme tak 3 plechy perníků. My 

s vnoučkem měli za hoďku hotovo.

Koření – kupuji kvalitní od fi rmy Sonnentor, Benkor 

nebo Koření od Antonína (Kaffka, bezobal, krámeček 

u autobusové zastávky). Když neseženete vanilkový 

lusk, kupte si ve zdravé výživě pytlíček třtinového 

cukru s pravou vanilkou, a tím si těsto ovoňte.

Dejte pozor na skořici.
Existují 2 druhy – cassia a cejlonská. Levnější cas-

sia má intenzivnější chuť, tmavší barvu, ale obsahuje 

větší množství kumarinu, který zatěžuje játra. Dražší 

cejlonská má chuť jemnější, světlejší barvu a kumari-

nu obsahuje méně. Já volím cejlonskou a tuto dopo-

ručuji i vám, protože podle celostní medicíny posiluje 

žaludek a slezinu. Působí antivirově, snižuje hladinu 

krevního cukru a antioxidační vlastnosti skořice mají 

také pozitivní vliv na Alzheimerovu chorobu.

Pečená jablka mé babičky
Tenhle teplý pečený dezert musí nadchnout 

každého, kdo má rád jablka nebo hrušky a vůni 

skořice. V zimě je navíc pečení pro tělo zahřívající 

a takto upravené ovoce ho neochladí.

4 jablka nebo hrušky

100 g mandlí

100 g rozinek nebo brusinek nesířených

2 lžíce rýžového sirupu, sladu nebo medu

trocha skořice

špetka soli

1 lžíce ghí

2 lžíce vody na podlití

Jablka umyjeme, rozpůlíme a vyndáme jádřinec. 

Slupku neloupeme. Rozinky a mandle nasekáme 

nahrubo nebo krátce mixneme. Smícháme se solí, 

skořicí, sirupem. Ovoce postavíme do zapékací 

misky a otvory naplníme nádivkou, uděláme jim 

i čepičku. Navrch dáme trochu ghí, podlijeme vo-

dou a pečeme na 180 °C 30–40 min.

Dnes ode mě nečekejte vánoční klasiku, tu jsem 

vám krásně naservírovala v loňském čísle. Kdo by 

měl přesto zájem o recepty na linecké, vanilkové 

rohlíčky a pracny, nechám je vytištěné v bezobalu 

Pět švestek.

Kokosová roláda 
(vloni na přednáškách byla zvolena Top cukrovím)
2 hrnky mletého kokosu (rozmixujeme)

1/3 hrnku mandlí (rozmixujeme)

skořice

trochu kakaa

1 hrnek rozinek namočených v rumu 

(rozmixujeme)

1 + 1 lžíce kokosového tuku

1 lžíce rýžového sirupu

Rozmixovaný kokos rozdělíme na 2 části (bude-

me ho dávat do placky i náplně, tak ho nezapo-

meňte rozdělit). Smícháme 1 hrnek kokosu s man-

dlemi, rozinkami, skořicí, kakaem a přidáme 1 lžíci 

kokosového tuku. Uděláme těsto, které rozválíme 

na placku na mikrotenovém sáčku. Placku potře-

me krémem z 1 hrnku kokosu smíchaného s 1 lží-

cí rýžového sirupu a 1 lžíce kokosového tuku. Po-

mocí sáčku stočíme, vychladíme a krájíme. Mně 

se nejlépe osvědčilo, když roládu nechám odležet 

přes noc. Všechny chutě se krásně propojí a jde 

i dobře krájet.

Kokos – kupte opravdu kvalitní v bezobalu, Kaf-

fce nebo jiné bioprodejně. Má tuk, a to právě při 

přípravě cukroví potřebujeme, aby těsto dobře vá-

zalo. Ty levné z marketů jsou jak piliny a ať mixu-

jete sebevíc, ten tuk tam prostě chybí.

Nepečené sezamové kuličky 
(raději si udělejte z dvojnásobné dávky)
100 g sezamových semínek umletých (doporu-

čuji koupit sezam v bio kvalitě – jen jednou jsem 

ho neměla k dispozici a po namletí byl výsledný 

produkt hořký)

20 g libovolného sladu nebo sirupu nebo medu

100 g oloupaných mandlí do kuliček

hrst mletého kokosu na obalení

Hmotu spojíme a necháme chvíli odležet. Dělá-

me kuličky, do kterých vkládáme mandle a obalu-

jeme v kokosu.

Ještě vám poradím první pomoc při přejedení, 
aby vás břicho nebolelo

Umeboshi s křenem
Asi 3 švestičky umebošky rozetřeme nožem 

na pastu a smícháme s nastrouhaným křenem. 

Z hmoty uděláme kuličky. Jíme je na závěr pro 

lepší strávení tučnějšího jídla.

Pro mne jsou Vánoce „stavem ducha“ a domní-

vám se, že vánoční čas nám více než kterékoli 

jiné dny v roce ukazuje, jak na tom jsme se vzta-

hem k sobě samým i ke svým blízkým. Zda jsme 

schopni se usebrat a spojit se se svou duší, jestli 

se vztahujeme k něčemu, co nás přesahuje nebo 

zda chceme být sami sobě mírou všech věcí.

Letošní rok nám krásně předvedl, kam jsme to 

my lidé došli… Naučme se vnímat kromě rodinné-

ho a duchovního rozměru Vánoc i ten přírodní. 

Užijme si náš zimní útlum. Věnujme se sami sobě, 

svým blízkým a nezapomeňme si říkat mantru:

Jíme, abychom žili a nežijeme, abychom jedli. 
Přeji vám pohodové vánoční rozjímání.

Ivana Pedálová
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Autor oblíbených Tipů na výlet Vladimír Ko-
zel se nečekaně ocitl v karanténě odstřihnutý 
od potřebné techniky a internetu a jeho pravi-
delný příspěvek kam se vydat za krásami naší 
vlasti byl tak ohrožen.

Naskytlo se však náhradní řešení v podobě 
virtuálního rozhovoru. Je o tom, jak přišel k tak 
podrobným a obsáhlým znalostem, jimiž náš ča-
sopis každý měsíc zásobuje.

Fakticky jste všechna místa, 
o kterých píšete, navštívil?
Ano, jsem již od dětství velký milovník přírody, 

ani nevím, kde se to ve mně vzalo. První velký do-

jem na mě udělaly fotografi e Viléma Heckla, ho-

rolezce a fotografa, který zahynul při zemětřesení 

v Peru. Byl jsem takový šílenec, že jsem podle jeho 

fotografi í ze slovenských hor hledal (a nacházel) 

na mapě místa, odkud mohl fotit.

K čemu vám to bylo?
K tomu, že jsem si koupil kvalitní fotoaparát, 

sedl do vlaku a s kamarády prošel všechny sloven-

ské hory a ty Hecklovy fotografi e jsem si v reálu 

zkopíroval. Takže v mládí jsem znal Slovensko lépe 

než Čechy. Tehdy jsme byli jeden stát, takže jsem 

zůstával pořád doma. Během deseti let jsem pěšky 

prošel celou hornatou část Slovenska.

Velkou a Malou Fatru, Vysoké i Nízké Tatry, Ro-

háče, Slovenský ráj, Pěniny, Spišskou Maguru aj. 

Slováci mají neuvěřitelně krásnou a panenskou 

přírodu.

A co ta skalní města v Čechách?
Ve třinácti letech jsem byl s bratrem na tzv. puťá-

ku. To byl tábor, kde jsme s vedoucím prošli pěšky 

a projeli vlakem Východní Čechy. Spali jsme v No-

vém Městě nad Metují, Babiččině údolí a skončili 

v Teplicích nad Metují. Všude jsme byli dva až tři dny 

a závěr, ten byl pro mě úchvatný. Adršpach a Tep-

lické skály. Navíc v šestnácti letech jsem začal jezdit 

s kamarády na trempink do Českého ráje a někdy 

jsme si to natáhli až do Adršpachu a na Broumov-

ské stěny. Skály mě přímo fascinovaly.

Kdyby naši tenkrát věděli, kam jsem všude bez 

jištění vylezl, asi by to nepřežili.

Vy ale znáte i Křížový vrch, Jiráskovy skály, 
Ostaš či Stolové hory v Polsku!
Po operaci páteře jsem byl dvakrát v Jánských 

Lázních. Odtud je to do Adršpachu pouhých 

40 km. Usmyslel jsem si projít všechny značené 

turistické trasy jak v Adršpachu, tak i v Teplických 

skalách. Podařilo se mi to, a navíc ve zbývajícím 

čase, protože mě přálo počasí, jsem navštívil ještě 

skalní město na Ostaši, Křížový vrch v Adršpachu, 

Jiráskovy skály, Vlčí rokli v Broumovských stěnách 

a zajel se podívat i na polské Stolové hory, které 

jsou kousek za Broumovem.

Naše země je pro mě nejkrásnější na světě

V měsíčníku jste začal nové téma Nejkrásnější 
města Čech. Zdálo se mi, že město Tábor znáte 
až podezřele dobře.

Od malička jsem hrál fotbal a v dorostu jsem byl 

nominován do reprezentace ČR do sedmnácti let.

Kvalifi kaci v Rumunsku jsem kvůli zranění nestihl, 

ale ta nominace byla jízdenka na vojnu v Dukle.

Měl jsem štěstí, že si mě vybrali do třetí ligy v Tá-

boře, kde jsem pak strávil jeden rok svého života.

Dokonce jsem na historických hradbách města 

pracoval několik víkendů jako pomocník při arche-

ologickém výzkumu. 

Samozřejmě s krumpáčem a lopatou.

Tenkrát se chodilo na vojnu na dva roky. 
Kam jste se dostal ten druhý rok?
Do Dukly Jičín, takže pro změnu Český ráj. Při 

službě v kuchyni jsem narazil na bezvadného zálo-

žáka. Byl z Nové Paky, z rodiny brusičů polodraho-

kamů. Na mapě mi ukázal, kde můžu tyto krásné 

kameny najít. Já se pak z nedělních vycházek vra-

cel špinavý od bláta, ale s tornou plnou achátů, 

jaspisů a karneolů.

S Českým rájem byla spojena ještě jedna etapa 

mého života. V prvním manželství bydleli rodiče 

mé ženy nedaleko hradu Kost v Rytířově Lhotě. 

Jezdili jsme za nimi 16 let. Takže dnes mohu smě-

le tvrdit, že Český ráj znám jako málokdo.

Jak jste stihl Krkonoše, Šumavu 
a všechno to ostatní?
Moje druhá žena má naštěstí stejně toulavé boty 

jako já, od prvních společných chvil jsme neustále 

cestovali. Prošmejdili jsme Krkonoše, Jeseníky, Bes-

kydy, Krušné hory, Šumavu, ale nejvíc jsme si za-

milovali Českou Kanadu, oblast za Jindřichovým 

Hradcem. Manželka má kořeny ve Starém Městě 

pod Landštejnem, takže jsme i s dětmi jezdili kaž-

dý rok tábořit k rybníku Zvůle. Dcery Míša a Lucka 

si s sebou navíc brávaly kamarádky. Krásná doba. 

Akční rádius jsme měli široký, jižní Čechy nám byly 

za chvilku malé. V posledních letech jsme vždy za-

řadili i jeden výlet na jižní Moravu.

Děti odrostly, ale cestovatelská horečka nás 

se ženou neopustila. Někdy v neděli odpoledne 

zajedeme alespoň k Berounce, do Českého středo-

hoří nebo někam na Vltavu.

Pro někoho jsme možná cvoci, ale nás to baví.

Kam se vydáte příště?
Teď jezdíme na dovolenou už jen na jižní Mora-

vu. Jsou tam úžasně pracovití a hodní lidé. Vždy, 

když vidím ty jejich učesané sady, vinice a zahrady, 

vzpomenu si na pana Hrušínského: „To není země, 

Bedřichu, to je zahrádka!“

Nejvíce jsme si zamilovali Mikulov, Valtice a Led-

nici. Před dvěma lety jsme přešli hřeben Pálavy. 

Velmi neobyčejné místo. Snažíme se každý rok 

objevit něco nového a neznámého. Letos jsme na-

vštívili Hodonín a především Pohansko, což jsou 

lužní lesy na soutoku Moravy a Dyje na hranicích 

se Slovenskem.

Morava bude v plánu každý rok. Chceme ale 

taky strávit několik dní na Šumavě, v Krkonoších 

a Jeseníkách. Jednou bych rád manželce ukázal 

i Slovensko.

Cizí země vás nelákají?
Před dvěma roky nás dcera Míša s manželem 

vzali na dovolenou do Anglie. Díky nim jsme strávi-

li nádherné chvíle v Londýně, Stratfordu, Oxfordu 

a Birminghamu. 

Zeť je světoběžník, pracuje u letecké společnosti. 

Náš pobyt proto byl pohodlný, jako bychom jeli 

s cestovkou. Národní muzeum v Londýně a gale-

rie byly obrovský zážitek. Shakespearův Stratford 

na nás dýchl 16. stoletím, univerzitní Oxford zas 

úžasnou gotikou a neuvěřitelným množstvím cizin-

ců a průmyslový Birmingham svojí dokonalostí. 

Nic nás však nepřekvapilo víc než krásné a ohle-

duplné chování místních lidí. Připadali jsme si jako 

na jiné planetě.

Prošel jste všechny hory na Slovensku, 
ale co Alpy?
Za totality Slovensko nebyl problém, ale Alpy ano.

Před pěti lety se mi však splnil dávný sen, tento-

krát s dcerou Pavlínou a jejím manželem. Vzali mě 

na cestu po alpských zemích a projeli jsme Němec-

ko, Francii, Švýcarsko, Rakousko a Lichtenštejnsko.

Úžasná podívaná a skvělé zážitky.

Na naši zemi však nedám dopustit, pro mě je 

nejkrásnější na světě.

Lída Fafl íková

Vladimír Kozel

Mikulov (foto archiv V. Kozla)
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Letošní rok byl pro nás teprve druhý, v němž 
jsme se účastnili ofi ciálních závodů pod atle-
tickým svazem. I tak si troufám říct, že po loň-
ském rozkoukávání do něj trenéři i část atletů 
vstupovali mnohem zkušenější než do ročníku 
minulého.

Zahájení sezony
Sezonu jsme oproti té minulé zahájili už v její 

halové části při lednové Říčanské laťce. Do Ří-

čan jsme vypravili celý autobus čítající dvaatři-

cet atletů od těch nejmenších minipřípravkářů 

až po nejstarší dorostence. I přes to, že ti nejmenší 

se se skokem do výšky poprvé seznámili až v týd-

nech před závodem, jsme napříč kategoriemi do-

sáhli krásných výsledků, a dokonce přivezli několik 

medailí.

V minipřípravkách děleným prvním místem zazá-

řil Adam Fišer (ten posléze zářil i při svém prvním 

rozhovoru pro televizi), krásnou stříbrnou medaili 

si vybojovali přípravkář Samuel Horák a doros-

tenec Radek Štýbr. Individuálně velmi úspěšnou 

sezonu zde bronzovou medailí zahájil v kategorii 

starších žáků Tomáš Sušický. Bohužel vzhledem 

k nadcházejícím epidemiologickým událostem to 

byly na nějakou dobu zároveň i naše poslední zá-

vody.

Po umožněném návratu na sportovní kolbiště 

jsme opětovně zahájili sezonu koncem května 

na pětiboji mladších žáků. Naše barvy zde hájilo 

kvarteto Jiří Mikeš, Matyáš Drtina, Lukáš Petrá-

ček a Iveta Veličková a se stejně starými vrstev-

níky poměřili síly v disciplínách: skok daleký, běh 

na 60 metrů, běh na 60 metrů překážek, běh 

na 800 metrů a hod kriketovým míčkem.

V celkovém hodnocení si nejlépe vedla Iveta Ve-

ličková, které celkově patřilo 17. místo.

Hned následující už červnový víkend jsme byli 

pozváni do Slaného na běžecké závody Spolu 

na startu. Podobně jako v Říčanech byly tyto 

závody určené i pro nejmladší atlety narozené 

od roku 2015, a tak i zde náš klub reprezento-

valo více než třicet členů.

Kromě individuálních sprinterských disciplín 

zde závodili atleti všech věkových kategorií 

i v týmových štafetách a spousta nejmenších 

si tak vůbec poprvé mohla vyzkoušet jedinou 

atletickou týmovou disciplínu.

Účast v krajských přeborech
Mimo individuálních závodů jsme se účastnili 

krajských přeborů družstev v kategoriích přípra-

vek, mladších a starších žáků. Kategorii dorostu 

bohužel nemáme natolik obsazenou, abychom 

se mohli účastnit týmových soutěží, a tak 

se naši dorostenci zúčastnili „mimo soutěž“ jen 

závodu ve Vlašimi.

Starší žactvo soutěží až ve dvaadvacetičlenných 
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družstvech zvlášť v kategorii chlapců a zvlášť v ka-

tegorii dívek a nutno říct, že především chlapci si 

i přes malou obsazenost družstva díky skvělým in-

dividuálním výkonům a pravidelnému umísťování 

na bodovaných pozicích všech členů týmu nevedli 

vůbec špatně.

Prvních krajských přeborů ve Slaném se zúčast-

nila chlapecká čtveřice Sušický, Koudelka, Neu-

mann, Velička a dívčí trojice Fabingerová, Štiková, 

Landová. Chlapci vybojovali páté místo z jedenácti 

a dívky skončily na posledním dvanáctém místě.

Druhých krajských přeborů v Berouně se účast-

nila trojice Koudelka, Neumann, Velička a v kate-

goriích dívek pouze Rebeka Fabingerová. Chlapci si 

odvezli osmé místo z dvanácti a osamocená Rebe-

ka vybojovala dvanácté místo z patnácti.

Na třetích krajských přeborech v Kladně skončila 

trojice Sušický, Koudelka a Neumann na šestém 

místě ze třinácti, družstvo dívek se tohoto závodu 

tentokrát neúčastnilo.

Mladší žactvo se zúčastnilo pouze jednoho zá-

vodu krajských přeborů v Roztokách, na kterém 

chlapecká čtveřice Drtina, Mikeš, Petráček, Fišer 

skončila na posledním čtrnáctém místě a dvoji-

ce dívek Veličková, Doušová na třináctém místě 

z osmnácti.

V kategorii přípravek pro atlety ročníků 2009–2012 

mohly všechny oddíly na každý závod složit dvě de-

setičlenná družstva. Pro náš oddíl je to prozatím 

jediná věková kategorie, ve které jsme schopni 

na většinu závodů složit téměř kompletní družstva 

a i přesto, že naše přípravka patří k těm nejmladším 

účastníkům (hlavně druhé družstvo obvykle bývá 

složeno ze samých benjamínků), tak se na závo-

dech vůbec neztratila.

Na prvních krajských přeborech v Roztokách jsme 

se umístili na desátém a dvacátém místě z jedna-

dvaceti týmů, na druhých přeborech v Černošicích 

na desátém a třiadvacátém místě ze čtyřiadvaceti, 

na třetích přeborech v Berouně na třináctém a po-

sledním čtyřiadvacátém místě a na krajském fi nále 

v Berouně na děleném posledním místě.

V této kategorii musím vypíchnout Samuela Ho-

ráka, který pravidelně bojuje v hodu míčkem i ra-

ketkou o ta nejlepší umístění, a to i navzdory tomu, 

že ani on ročníkově ještě nepatří k těm nejstarším.

Tomáš Sušický na Mistrovství ČR
Kdybychom měli za letošní sezonu někoho vy-

zdvihnout, byla by to dvojice starších žáků Tomáš 

Sušický a Jan Velička. Kluci začali trénovat i mimo 

klubové tréninky a z vlastní iniciativy se zúčastnili 

několika dalších individuálních závodů.

Tomáš se díky tomu probojoval na MČR v Třinci 

ve svých oblíbených disciplínách: běh na 60 a 150 

metrů. Už premiérová kvalifi kace někoho z našeho 

klubu na MČR byla jak pro Tomáše, tak i pro celý 

oddíl obrovský úspěch. Tomáš ale nelenil, vyladil 

formu a své nejlepší výkony letošního roku si nechal 

právě na fi nálový víkend.

Při sobotním závodě v běhu na 60 metrů 

nejprve druhým místem ve svém rozběhu 

a vylepšeným osobním rekordem v čase 7,32 

postoupil do fi nálového rozběhu, kde nakonec 

vybojoval konečné sedmé místo.

V neděli nejprve dalším vylepšeným maxi-

mem tentokrát v běhu na 150 metrů vyhrál 

v čase 17,35 svůj rozběh. Následně ve fi nálo-

vém běhu ukrojil ze svého osobáku dalších 13 

setin a doběhl si pro úžasné čtvrté místo. To-

máš si svým výkonem na MČR vysloužil místo 

ve Sportovním centru mládeže, díky kterému 

se v následující sezoně bude moct účastnit 

reprezentačních akcí. A také možnost připravo-

vat se i se svým tréninkovým parťákem Hon-

zou Veličkou ve sprinterské skupině v klubu 

PSK Olymp Praha.

Jan Čížek

Tomáš Sušický na svém prvním 

MČR staršího žactva v Třinci (foto Lukáš Knobloch)

Tým přípravek v Černošicích na svých 

druhých závodech (foto Lukáš Knobloch)
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Kdo asi ze strašeckých občanů ví, že možná den-

ně potkává v ulicích místní novopečenou mistryni 

České republiky? Navíc v tak exkluzívní sportovní 

kategorii, jakou je hod oštěpem?

Zatím to není nic divného, ještě není tak známá 

jako Jan Železný nebo Bára Špotáková, ale jistě 

brzy bude. Čerstvý mistrovský titul získala letoš-

ního 19. září za starší žákyně na atletických závo-

dech v Třinci.

Jmenuje se Natálie Gengelová a je jí patnáct let.

Žije s rodiči a bratrem v domě plném rodinných 

zvířecích miláčků. Na přilehlém pozemku mají 

vlastní tenisový kurt, který předurčil sportovní 

zaměření obou sourozenců. S tatínkem běha-

li po kurtu, od maminky převzala Natálie lásku 

ke zvířatům a zvlášť ke kočkám. Život si bez nich 

prý vůbec nedokáže představit.

(V době našeho rozhovoru bydlelo s Gengelo-

vými v domě deset dospělých britských koček 

a šestnáct úžasně hebounkých koťátek. Na za-

hradě chrochtalo lehce přerostlé mini prasátko 

Pepík, pobíhalo několik dalších venkovních koček 

a v prostorné kleci se překřikovaly korely. Do do-

mácnosti patří ještě vodní želvy a ryby v jezírku.

Letošní Vánoce prý budou bez stromku. Zejmé-

na koťata by ho jistě považovala za prima novou 

prolézačku s blyštivými hračkami, dlouho by ne-

vydržel.)

Natálie evidentně vyrůstala v láskyplném pro-

středí, což jistě přispělo ke klidu, který z ní vyza-

řuje. Navíc je půvabná, přirozeně sebevědomá, své 

priority má v hlavě naprosto srovnané. Hovoří bez 

stresu a rozpaků o čemkoliv.

(V jednu chvíli jsem Natálii požádala o ukázku 

držení oštěpu. Na chvíli strnula v tak ladné a pře-

krásné pozici, až se mi zatajil dech. Novodobá 

Amazonka.)

Co tě zavedlo právě k oštěpu, Natálko?
Odmalinka jsem ráda házela do dálky a hod oště-

pem byl můj sen. Atletika mě vždycky bavila, ale 

třeba běh jsem neměla moc ráda.

Sportuju asi od pěti let. Začala jsem s tenisem, 

pak přišel aerobik, pár let atletika ve Strašecí, 

u soukromého trenéra jsem pilovala kondici.

Potom mě na nějakých školních závodech viděl 

házet krikeťákem trenér z kladenského sportovní-

ho oddílu. Pozval mě do Kladna s tím, ať zkusím 

oštěp. Už jsem tam zůstala.

To bylo před dvěma roky.

Letos v červnu jsem skončila základku ve Strašecí 

a v září nastoupila na Sportovní gymnázium v Kladně.

Republiku jsi vyhrála 
po pouhém dvouletém tréninku?
Je to tak. Sama jsem nečekala, že mi to půjde 

tak rychle.

Asi mám nějaké předpoklady…(smích)

Musím trénovat víc než ostatní

A co dál?
Doteď jsem házela za starší žákyně do patnácti 

let. Teď budu dva roky dorostenka, rok juniorka 

a pak už jsou ženy do 22 let. Dorostenky ještě hází 

500 g těžkým oštěpem, od juniorek se jeho váha 

zvyšuje na 600 g. Na závodech je stanovená váha 

oštěpu a délka, materiál může být jakýkoliv. Někte-

ré jsou právě kvůli němu hodně drahé, klidně stojí 

i dvacet tisíc. Mám jeden normální na tréninky 

doma, jinak používám oddílové.

Jak dlouhý hod ti vynesl zlato?
Zrovna to byl můj osobák (osobní rekord), měřil 46, 87 m.

Měla jsi trému?
Naštěstí jí nijak netrpím. Na republiku jsem si šla 

pro jistou výhru, protože jsem celý rok byla v ta-

bulkách první. Samozřejmě se mohlo stát cokoliv, 

někdo mohl zrovna hodit víc nebo tak něco. 

Ale nestalo se to.

Kam se teď chceš posunout?
Příští rok bych se potřebovala dostat do repre-

zentace. Musím hodit minimálně 49 m. Kdybych 

ale dokázala hodit 51 m, měla bych jistou účast 

na mistrovství Evropy. K těm 49 m už jsem se při-

blížila. Stačí jeden dlouhý hod na závodech a je 

to v pohodě.

Máš nějaký doplňkový sport?
Házím ještě diskem i koulí, ale fakt jen okrajově. 

Během roku jsem v disku měla výsledky na docela 

dobré umístění na MČR v Třinci, ale skončila jsem 

osmá.

Kdo z oštěpařů je tvým vzorem?
Určitě Jan Železný. S ním jsem už měla možnost si 

popovídat, když se byl podívat na závodech extraligy 

mužů a žen, kde jsem taky házela.

Zrovna tam se mi to ale moc nepovedlo, švihla 

jsem se oštěpem do hlavy… (smích)

Co bys chtěla úplně nejvíc ze všeho?
Obhájit v dohledné době mistrovský titul na re-

publice, dostat se na olympiádu a vyhrát ji.

Asi jako každý sportovec.

Oštěpu přizpůsobuješ celý život.
Nic jiného nedělám, protože mě to zcela napl-

ňuje. Věnuju se jen třem věcem. Tréninku, škole 

a kamarádům.

Jsi cílevědomá…
Ano, nebaví mě dělat sport jenom tak. Potřebuju 

vyšší cíl. V oštěpu mám šanci něčeho dosáhnout. 

To byl jeden z hlavních důvodů, proč jsem přestala 

s tenisem. Tam je neuvěřitelná konkurence.

Jsem na sportovním gymplu, kde mám denně 

trénink, dvakrát týdně dvoufázový. Teď v koro-

ně trénuju doma podle pokynů trenéra a házím 

za městem na louce.

Cítíš, že jsi naše velká sportovní naděje?
No, asi jsem. Vím, že musím hodně trénovat, 

i když se mi leckdy vůbec nechce. Chuť by třeba 

byla, ale ten první krok je obtížný.

Rodiče mě maximálně podporují, ale říkají, 

že abych něčeho opravdu dosáhla a byla nejlepší, 

musím trénovat víc než ostatní. A to je pravda.

Lída Fafl íková

Šťastná vítězka na MR v Třinci 

(foto archiv N. Gengelové)

Tři fáze hodu (foto archiv N. Gengelové)



Dne 2. prosince uplyne 4. výročí úmrtí 
pana Jiřího Rysse.

Stále vzpomínají manželka, děti a sourozenci.

Dne 16. listopadu uplynul 1. rok od úmrtí 
naší milované maminky, babičky a prababičky
paní Dany Kuthanové.

Kdo jste ji znali a měli rádi, vzpomeňte s námi.

Dcera Markéta s rodinou a syn Karel s rodinou

(Redakce se zadavatelům omlouvá za pozdní zveřejnění vzpomínky.)

Společenská kronika

Dne 6. prosince uplyne již sedm dlouhých let, 
co nás opustil náš milovaný pan Jaroslav Havel.

S láskou vzpomínají manželka Jarka, dcera Jarka 
s rodinou, syn Robert s rodinou, sestra, švagrové 
a švagři.

Dne 22. prosince bychom oslavili 50 let 
společného života. Nebylo nám to však dopřáno.

Kdo v srdcích žije, neumírá

Dne 12. prosince uplyne smutných 7 let 
od úmrtí našeho milovaného 
pana Jana Matějíčka.

S láskou stále vzpomínají děti s rodinou. 
Jaroslava Poláková s dětmi a vnoučaty.

Dne 16. prosince uplynou čtyři roky od doby, 
kdy nás navždy opustil pan Jan Ryss. 

Kdo jste ho znali, vzpomeňte s námi.

S láskou vzpomínají manželka Vlasta, 
synové Jan a David s rodinami a sestra Marie 
s rodinou.

Dne 18. prosince uplynou tři smutné roky, kdy 
nás navždy opustila naše maminka, babička 
a prababička paní Marie Grundová.

Kdo jste ji znali a měli rádi, vzpomeňte s námi.

S láskou stále vzpomíná dcera Eva s rodinou, 
syn Václav s rodinou, vnoučata a pravnoučata
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